
Ročník XXVIII.OKTÓBER - 2023Číslo 5

GAZDOVSKÉ
TRHY

16. september
2023



02 XXVIII. ● Číslo 5BECKOVSKÉ NOVINY

Uznesenia z 9. zasadnutia Obecného zastupite¾stva obce Bec-
kov zo dòa 8. 9. 2023

uz.è.115/2023 - Obecné zastupite¾stvo (ïalej len OZ) schválilo pro-
gram zasadnutia OZ s pozmeòujúcimi návrhmi a doplnkami.

uz.è.116/2023 - OZ vzalo na vedomie kontrolu uznesení zo zasadnutí 
OZ konaných dòa 9.6.2023 a 14.7.2023 bez pripomienok.

uz.è.117/2023 - OZ vzalo na vedomie informáciu o stave investiè-
ných akcií v obci bez pripomienok.

uz.è.118/2023 - OZ schválilo Konsolidovanú výroènú správu Obce 
Beckov za rok 2022 bez výhrad.

uz.è.119/2023 - OZ vzalo na vedomie Správu o kontrolnej èinnosti 
hlavnej kontrolórky obce za I. polrok 2023 bez pripomienok.

uz.è.120/2023 - OZ vzalo na vedomie Èerpanie rozpoètu obce Bec-
kov za 1.polrok 2023 bez pripomienok.

uz.è.121/2023 - OZ vzalo na vedomie Odborné stanovisko hlavnej 
kontrolórky obce k návrhu na zmenu rozpoètu obce Beckov è.7 na 
rozpoètované obdobie 2023.

uz.è.122/2023 - OZ schválilo úpravu rozpoètu obce Beckov na rok 
2023 - rozpoètové opatrenie è.7 bez pripomienok.

uz.è.123/2023 - OZ schválilo Všeobecne záväzné nariadenie obce 
Beckov - Zásady hospodárenia s majetkom obce Beckov - bez pripo-
mienok.

uz.è.124/2023 - OZ schválilo Sadzobník služieb platný od 1.10.2023 
bez pripomienok.

uz.è.125/2023 - OZ schválilo v zmysle Zásad hospodárenia s majet-
kom obce, èl.12 odst.2 a odst.3, odpredaj neupotrebite¾ného majet-
ku - MULTICAR 25M ŠPZ NM221AE. V zmysle zásad hospodárenia 
s majetkom Obce Beckov èl.4, bod B, odst.6a), na základe obchod-
nej verejnej súśaže (§ 281až 288 Obchodného zákonníka) bez pripo-
mienok.

uz.è.126/2023/a - OZ schválilo podmienky verejnej obchodnej 
súśaže na odpredaj neupotrebite¾ného majetku - MULTICAR 25M 
ŠPZ NM221AE; /b - OZ schválilo trojèlennú komisiu na vyhodnotenie 
verejnej obchodnej súśaže na odpredaj neupotrebite¾ného majetku 
v zložení: 1. Ing. Ján Križan, 2. Tomáš Masarik, 3. Ing. Marek Jambor, 
plus jeden náhradník, ak by sa jeden z èlenov komisie nemohol pre 
závažné dôvody zúèastniś, Mgr. Marek Sedláèek. 

uz.è.127/2023 - OZ schválilo zápis do Kroniky obce Beckov za rok 
2017 bez pripomienok.

uz.è.128/2023 - OZ vzalo na vedomie informáciu o príprave Volieb 
do NR SR 2023 bez pripomienok.

uz.è.129/2023 - OZ schválilo zámer podania žiadosti na získanie 
finanèných prostriedkov na dokonèenie III. a IV. poschodia prístavby 
ZŠ s MŠ J.M. Hurbana v Beckove.

uz.è.130/2023 - OZ schválilo zámer podania žiadosti na získanie 
finanèných prostriedkov na zníženie energetickej nároènosti budovy 
klubu pri parku.    Zapísala A. Benková

Uznesenia z obecného zastupiteľstva

AKO SME VOLILI V BECKOVE
do Národnej rady SR 30. 9. 2023 od 7.00 do 22.00 hod:

Poèet volièov zapísaných do 
zoznamu volièov:  1185
Poèet volièov zúèastnených
na hlasovaní:   903
Poèet platných odovzdaných
hlasov:     897
Volebná úèasś:   76,2 %
Vo¾ba zo zahranièia: 13

Výsledky volieb (uvedené sú 
len strany, ktoré v obci dostali 
hlas):    strana  /  poèet hlasov
SMER - SD    233 
Progresívne Slovensko 196

HLAS -  SD    158
KDH      66
O¼ANO     54
Republika     50
SNS      47
SaS      40
Demokrati     24
SME RODINA    14
Kotlebovci     6
Piráti      2
SOS      2
MM-H      2
KARMA     2
My Slovensko    1 

 Rok s rokom sa zišiel a nastáva 
èas, kedy zaèíname hodnotiś uply-
nulé obdobie a vytyèovaś si úlohy do 
nasledujúceho roku.  28. 10. 2022 
prebehli komunálne vo¾by, ktorých 
výsledkom bola zmena vedenia obce 
Beckov. Mal som to šśastie a so svo-
jím programom som dostal dôveru 
obèanov. Teraz je ten èas, aby som 
Vám odprezentoval, na èom zásad-
nom sme pracovali, aké výsledky 
sme dosiahli, èo sa nám podari-
lo alebo èo sa nám nepodarilo. 
 Od ustanovujúceho zastupi-
te¾stva sme sa pustili do intenzívnej 
práce. Riešili sme otázky spojené 
s meškajúcim projektom stavebnej 
èasti Rekonštrukcie Hradu Beckov 
financovaného z programu EHP 
a Nórska. S dodávate¾om sme riešili 
zlepšenie organizácie práce riadenia 
stavby a v neposlednom rade nasa-
denie kapacít tak, aby sme gro prác 
ukonèili do konca roka 2022. Prá-
ce sa znaène zrýchlili, rozhodujúcu 
èasś diela sa podarilo dokonèiś aj za 
cenu prác cez vianoèné a novoroè-
né sviatky. Nasledovalo súperenie 
oh¾adne prác nad rámec rozpoètu, 
ich preukazovanie, uzavretie doho-
dy s dodávate¾om. Jednania neboli 
jednoduché a ve¾ký kus práce na 
dokazovaní odviedli manažér pro-
jektov  p. Rastislav Šrámka a ria-
dite¾ Hrad Beckov, n. o., p. Peter 
Pastier. Nakoniec sa podarilo dosia-
hnuś pozitívny výsledok, kedy roz-
sah vyrokovaných prác a ich cenu 
odsúhlasil aj poskytovate¾ dotácie 
MIRI SR. Riešenie otázky spojenej 
s odstraòovaním vád na diele pretr-
valo až do letných mesiacov, kedy 
sa po vzájomnej dohode podarilo 
nájsś riešenie na odstránenie zate-
kania v Západnom paláci, ktoré 
bolo zásadnou prekážkou prevzatia 
diela. Nasledovalo prevzatie diela  
a ukonèenie kolaudácie. Je ve¾kým 
úspechom, že sa podarilo získaś 
finanèné prostriedky na riešenie 
hlavne statických problémov na 
západnej stene. 
 Financie vo výške cca 63.000 €
boli poskytnuté z grantu EHP 
Dragon. Taktiež nám dodatoène 
odsúhlasili finanèné zdroje na kom-
penzáciu zvýšenia nákladov z dôvo-
du vysokej inflácie vo výške 117.000 
€. Mravèiu prácu na spracovávaní 
žiadostí o dofinancovanie odviedli 
páni z projekèného tímu p. Tomáš 
Michalík a p. Peter Oravec. V súèas-
nosti prebieha montáž interiéro-
vého vybavenia západného paláca. 
Návštevníci hradu budú môcś kom-
pletný výsledok rekonštrukcie ofi-
ciálne zhodnotiś na jar 2024.
 Zaèiatkom januára vyšli výzvy 
na Zníženie energetickej nároè-
nosti verejných budov, kde sme sa 

prihlásili a predložili dve žiadosti, 
a to na zateplenie strechy, fasády 
a výmenu najstarších výplní otvorov 
vo fasáde na budove obecného 
úradu. V oboch prípadoch sme boli 
úspešní. V súèasnosti realizujeme 
kroky k zabezpeèeniu verejného 
obstarávania na dodávate¾ov prác. 
Je našou ambíciou v mesiaci ma-
rec zaèaś s prácami tak, aby dielo 
bolo ukonèené do konca mesiaca 
október 2023. Taký je náš záväzok 
voèi Envirofondu.   
 V mesiaci február sme podali 
žiadosś na Envirofond na poskyt-
nutie zdrojov na budovanie kana-
lizácie. Žia¾, tento zámer nevyšiel. 
Odborný hodnotitelia projektu nám 
vytkli nedostatky v rozpoètovej èasti 
projektu. Na ich odstránení v týchto 
dòoch intenzívne pracujeme a 13. 
11. 2023 sa chceme s opraveným 
projektom opäś uchádzaś o zdro-
je na budovanie kanalizácie. Sme 
presvedèení, že sa nám podarí 
dopracovaś k úspechu.
 Podali sme taktiež žiadosś o 
poskytnutie dotácie na nákup tech-
niky na obecnú prevádzku. Projekt 
bol hodnotený ako kvalitný, bol 
doporuèený na schválenie, žia¾, 
dostal sa len do zásobníka projek-
tov. Bude uspokojený jedine za pod-
mienky, že sa nevyèerpajú všetky 
rozpoètované prostriedky.
 V marci sme podali projekt 
v rámci cezhraniènej spolupráce 
z programu Interreg medzi Sloven-
skou republikou a Èeskou repub-
likou. V rámci tohto projektu nám 
Ministerstvo investícií a regionálne-
ho rozvoja poskytlo sumu vo výške 
52.773 € na realizáciu projektu 
„Poznej Tvrdonice, Beckov, Gbely,“ 
kde za získané prostriedky vznikne 
náuèný chodník. Projekt je vo fáze 
realizácie a ukonèený bude v prvých 
dòoch mesiaca november.
 V mesiaci máj obec Beckov 
v exekuènej dražbe kúpila objekt 
Kúrie Dubnických. Tento objekt je 
v havarijnom stave a aj na podnet 
mnohých obèanov sa obecné zastu-
pite¾stvo rozhodlo vyèleniś prostried-
ky z rozpoètu obce na kúpu objektu 
a snahou je v krátkej dobe zakon-
zervovaś objekt, aby nedochádzalo 
k jeho ïalšej degradácii. Za kúpu 
objektu obec zaplatila 45.350 €.
 V týchto dòoch súd vydal uzne-
senie o schválení príklepu, a tak 
môže prebehnúś zápis nehnute¾nosti 
v katastri nehnute¾ností do vlastníc-
tva obce Beckov. Po nadobudnutí 
sme objekt uzatvorili proti vniknutiu 
neoprávnených osôb, pracovníci 
obecnej prevádzky pokosili dvor 
objektu a bolo doplnené a oprave-
né oplotenie. Prebieha zabezpeèe-
nie základnej stavebnotechnickej 

Zhodnotenie prvého roka 
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dokumentácie, po zapísaní vlastníctva na kata-
stri pripravujeme vyèistenie okolia objektu od 
navezeného materiálu a spracovávame podkla-
dy pre podanie žiadosti na Ministerstvo kultúry 
z programu Obnovme si svoj dom na doèasné 
zastrešenie objektu a statické zabezpeèenie. 
 Za výdatnej angažovanosti èlenov OŠK 
Beckov sa podarilo dokonèiś budovanie oplo-
tenia futbalového ihriska a spevnenie parkova-
cej plochy za šatòami.
 Podarilo sa vyrovnaś a spevniś komunikáciu 
v zadnej èasti Vadièova. Ulièka bola v katastro-
fálnom stave a po daždi boli na ceste obrovské 
bariny. To je už minulosśou.
 Ve¾a rozruchu medzi obèanmi priniesol 
projekt parkovania v strede obce. Chápem, 
že pre mnohých to bol zásah do dovtedajšieho 
komfortu, ale je potrebné uviesś, že priniesol 
aj pozitíva. Podarilo sa vyregulovaś parkova-
nie v centre obce a parkovanie prinieslo  do 
obecnej pokladne cca 20.000 €. Parkovanie 
okolo parku nemá byś cie¾om. Cie¾om má byś 
získanie lokality a následné vybudovanie cent-
rálneho parkovania pre turistov navštevujúcich 
obec. Výber parkovného pre rok 2023 konèí 
31.10.2023. Do ïalšej sezóny pripravujeme 
drobné zmeny, ktoré vzišli aj z vašich pripomie-
nok.
 Ve¾a žiadanou a diskutovanou témou je 
Cyklotrasa z Beckova do Nového Mesta nad 
Váhom. So  žiadosśou, ktorú podalo ešte pred-
chádzajúce vedenie obce, sme neuspeli. Ako 
nás na Ministerstve dopravy slovenskej repub-
liky informovali, naša cyklotrasa mala „nedo-
statoèný dopyt“. Z plánu obnovy, cez ktorý 
bola podaná žiadosś na príspevok, podporuje 
cyklistické projekty urèené na dochádzku do 
zamestnania alebo do školy. Rokovali sme 
s úradníkmi z Ministerstva dopravy, pozvali sme 
ich na stretnutie priamo u nás v obci, previed-
li sme ich miestami, kade má cyklotrasa viesś 
a na základe tejto obhliadky nás usmernili, èo 
máme v projekte upraviś, aby sme mali šancu 
v druhom kole uspieś. Uzávierka druhého kola 
výzvy na „Budovanie cyklistickej infraštruktú-
ry“ bude 8. 1. 2024. V týchto dòoch prebieha 
úprava projektu a následne budeme pripra-
vovaś žiadosś. Úprava projektu sa týka hlavne 
predlženia cyklo-cesty z hrádze pri ihrisku cez 
Stiborovo námestie, okolo parku až k základ-
nej  škole.
 Do konca toho roka ešte pribudne na futba-
lovom štadióne nové workoutové ihrisko, ktoré 
bude financované z daru, ktorý obci poskytol 
darca – spoloènosś Nové Mesto ONE Industri-
al Park I SK s. r. o. V týchto dòoch prebieha 
výber dodávate¾a diela a následne bude zahá-
jená výstavba. Ukonèenie prác je naplánované 
do 31. 12. 2023.
 V uplynulom období sme sa venovali aj 
projekènej príprave ïalších zámerov, kto-
ré chceme v budúcom roku rozpracovávaś. 
Máme pripravenú projektovú dokumentáciu 
na vybudovanie kamerového systému v obci 
a èakáme na vyhlásenie výzvy. Pripravujeme 
projekt na adaptáciu III. a IV. poschodia prís-
tavby základnej školy. V adaptovaných pries-
toroch by mali vzniknúś dve triedy školskej 
družiny a dve odborné uèebne. Jedna uèebòa 
jazyková a jedna uèebòa poèítaèovej techniky. 

Súèasśou adaptácie má byś aj vybudovanie 
fotovoltaických panelov na streche prístavby. 
Pracujeme aj na zámere zníženia energetickej 
nároènosti Klubu pri parku. Vnímame ve¾ký 
záujem o využívanie tohto priestoru, ale nee-
fektívnosś jeho vykurovania bráni celoroènej 
prevádzke.
 Okrem týchto investièných projektov sme 
v tomto roku realizovali viacero úspešných 
podujatí. Som toho názoru, že využitím nového 
priestoru medzi poštou a františkánskym kláš-
torom na organizovanie podujatia „Dni obce“ 
dostalo toto podujatie nový rozmer. Gazdovské 
trhy sa podarilo osviežiś prezentáciou chova-
te¾ských úspechov niektorých našich spolu-
obèanov. Každoroène patria medzi úspešné 
podujatia „Deò matiek“ a „Stretnutie dôchod-
cov“ pri príležitosti mesiaca úcty k starším. Za 
prípravou týchto podujatí je èasovo nároèná 
práca èlenov kultúrnej komisie, detí z mater-
skej a základnej školy J.M. Hurbana pod vede-
ním uèite¾ského kolektívu. Zo ich prácu patrí 
všetkým ve¾ká vïaka.
 S koncom roka je spojená aj tvorba plá-
nov na nasledujúci rok. V súèasných dòoch 
prebieha diskusia o zámeroch budovania 
obce pre rok 2024. Prebieha verejné pripo-
mienkovanie Plánu rozvoja obce na roky 2024 
- 2030. V pláne rozvoja sú uvedené hlavne 
také aktivity, ktoré v obci chýbajú a sú dlho-
dobo žiadané. Napåòanie požiadaviek obyva-
te¾ov má na mysli aj vedenie obce pri tvorbe 
rozpoètu. Hlavné zámery v investiènej oblasti 
smerujú do takých oblastí, ktoré v budúcnosti 
ušetria finanèné zdroje. Avšak ako všade, tak 
aj na obci to bez finanèných prostriedkov ne-
jde. Vzh¾adom k vývoju hlavne od roka 2021 
budeme nútení v budúcom roku pristúpiś 
k zvýšeniu daní z nehnute¾ností, èo sa dotkne 
každého majite¾a nehnute¾ností v obci. Tak 
ako v peòaženkách obèanov ukrojila inflácia 
za posledné štyri roky viac ako 29% oproti 
roku 2019, tak sa to deje aj v rozpoète obce. 
K tomu nemalou mierou prispeli aj legislatívne 
zmeny prijaté predchádzajúcim parlamentom. 
Naviac rozpoèty obcí a miest poškodilo zvýše-
nie daòového bonusu na nezaopatrené deti. 
Obce a mestá sú financované z podielov na 
výbere daní od fyzických osôb. Dopad tohto 
opatrenia na obec Beckov sa prejaví prepadom 
príjmov z podielových daní, ako hlavného prí-
jmu pre mestá a obce na Slovensku, vo výške 
viac ako 80.000 €. Tento údaj vyrátal odborný 
útvar ministerstva financií. Ïalej v rámci origi-
nálnych kompetencií je obec zodpovedná za 
financovanie chodu základnej školy, školského 
klubu detí, školskej jedálne (patrí sem hlavne 
financovanie prevádzkových  nákladov, nákla-
dov na mzdy, upratovanie, školská kuchyòa 
a pod). Celkový odhad na prepad finanèných 
prostriedkov pre našu obec predstavuje sumu 
160.000 €.
 Spoloènosś, ktorá nám realizuje zber a likvi-
dáciu komunálneho odpadu, nám už listom 
oznámila nárast ceny odvozu odpadu o 11%, 
nárast ceny uloženia na skládke o ïalších 11%  
a zavedenie nového poplatku vyplývajúce-
ho z legislatívy od 1. 1. 2023 za separovanie 
komunálneho odpadu zberovou spoloènosśou 
v sume 66 € za tonu vytriedeného odpadu. Aj 

s tohto poh¾adu sa javí, ako vysoko prezieravé, 
že sme v minulosti pristúpili k zavedeniu systé-
mu žetónového zberu komunálneho odpadu 
a vïaka za to patrí všetkým, ktorý tento systém 
podporovali. Už dnes je poplatok vo väèšine 
okolitých obcí výrazne vyšší.
 Obec môže èeliś tomuto finanènému tlaku 
úsporou na strane výdavkov pri chode obce 
(správa obce, údržba èistenie komunikácií, 
údržba zelených plôch), o èo sa aj snaží. Ïal-
šou možnosśou je zvýšenie daní, kde rozhodu-
júca èasś príjmu bude od najväèších podnikov 
na území obce. Treśou možnosśou je obmed-
zenie investièných zámerov, èo by znamenalo 
stagnáciu obce. Tento „oriešok“ budú musieś 
rozlúsknuś spolu s vedením obce poslanci 
obecného zastupite¾stva na najbližších roko-
vaniach obecných  zastupite¾stiev. Verím, že 
spoloènými silami nájdeme kompromisné rie-
šenie tak, aby sme dokázali v týchto nároè-
ných podmienkach napredovaś. Výsledky 
z týchto opatrení budú rozhodujúce pre ciele, 
ktoré chceme realizovaś v budúcom roku. Do 
rozpoètového roka 2024 ideme so zámerom 
zrealizovaś investície, na ktoré sme rozhodu-
júcu èasś financií získali z grantov z Envirofon-
du, a to Zateplenie obecného úradu a rekon-
štrukcia kúrenia. Pri týchto projektoch budeme 
okrem získaných prostriedkov cca. 520.000 € 
potrebovaś cca 180.000 € prostriedkov z roz-
poètu obce. Zdroje budú použité na spoluúèasś 
a dodatoèné náklady spojené z realizáciou 
diela, na ktoré sa nevzśahuje podpora. Rekon-
štrukciou budovy získame celoroèný priestor 
na rôzne podujatia. Cie¾om je taktiež postup-
ne zrekonštruovaś menšiu sálu a poskytnúś ju 
obèanom na organizovanie rodinných slávnos-
tí. Po takomto priestore je v našej obci dopyt.
 Ïalším zámerom je vybudovanie detského 
ihriska medzi poštou a kláštorom s odhadova-
ným objemom cca 34.000 €. Bude sa jednaś 
o peniaze z programu Slovensko, kde bude 
spoluúèasś na financovaní z obecného rozpoè-
tu vo výške cca 2.000 €. Kúpou Kúrie Dub-
nických sme prijali aj záväzok na jej záchranu. 
Na Kúriu Dubnických plánujeme predbežne 
vyèleniś sumu cca 30.000 € na práce spojené 
so zabezpeèením budovy pred ïalším znehod-
nocovaním. 
 Vraví sa, že šśastie praje pripraveným, 
a z toho dôvodu chceli by sme investovaś do 
prípravy projektovej dokumentácie zamera-
nej na zníženie energetickej nároènosti zdra-
votného strediska, na prípravu projektovej 
dokumentácie na rekonštrukciu chodníka pre 
peších. Pripravené projekty a ukonèené sta-
vebné konania nám umožnia operatívne reago-
vaś na vyhlásené výzvy na financovanie projek-
tov. Taktiež sme presvedèení, že sa nám v roku 
2024 podarí získaś zdroje z plánu obnovy na 
Cyklo-cestu z Beckova do Nového Mesta nad 
Váhom, kde sa budeme musieś taktiež finanène  
podie¾aś.
 Som presvedèený, že sa nám podarí popa-
sovaś s týmto nároèným obdobím a že ho 
spoloènými silami prekonáme. Máme plán, 
máme odhodlanie, tak poïme posunúś Beckov 
ïalej s kvalitou života jeho obèanov. Verím, že 
to spoloène dosiahneme.

Ernest Benko, starosta

a ciele do roka nasledujúceho

Október - 2023 www.obec-beckov.sk
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 Pokladáme za potrebné upozorniś majite¾ov 
motorových vozidiel a ostatných úèastníkov cest-
nej premávky na skutoènosś, že od 1. októbra 
2023 skonèilo prechodné obdobie a zaèal pla-
tiś celoplošný zákaz parkovania na chodníkoch, 
výnimkou je len parkovanie na osobitne vyznaèe-
ných miestach. Teda autá už nemôžu parkovaś 
na chodníku ani pri zachovaní vo¾ného priestoru 
1,5 metra, ako to bolo do 30.9.2023. Výnimku 
majú len bicykle, motocykle a elektrické kolo-
bežky. Takže od októbra vodièi musia parkovaś 
na ceste ved¾a chodníka, ale tam ich autá pre-
kážajú v premávke... Riešenie pre obyvate¾ov 
obce: parkujte len na osobitne vyznaèených 
miestach a - najlepšie - na vlastnom pozemku.  
 Od 1. 10. 2023 platí ustanovenie zákona 
8/2009 Z. z. o cestnej premávke v tomto znení:
 §52:(2) Iní úèastníci cestnej premávky než 
chodci nesmú chodník používaś; to neplatí pre 
cyklistov pod¾a § 55 ods. 1, pre vodièov samo-

vyvažovacieho vozidla pod¾a § 55a ods. 2, pre 
automatizované doruèovacie vozidlo, ak doprav-
nou znaèkou alebo dopravným zariadením je 
urèené inak alebo ak ide o zastavenie alebo stá-
tie bicykla, kolobežky s pomocným motorèekom 
alebo motocykla, pri ktorom ostane súvislá vo¾ná 
šírka chodníka najmenej 1,5 m.
 §143: Do 30. septembra 2023 možno mimo 
zóny zákazu státia alebo parkovacej zóny zasta-
viś alebo stáś s vozidlom s najväèšou prípustnou 
celkovou hmotnosśou neprevyšujúcou 2 800 kg 
na okraji chodníka pri¾ahlého k ceste, pri ktorom 
ostane súvislá vo¾ná šírka chodníka najmenej 
1,5 m aj vtedy, ak to nie je urèené dopravnou 
znaèkou alebo dopravným zariadením. Pri zasta-
vení alebo státí pod¾a prvej vety možno vchádzaś 
na chodník a vychádzaś z neho len v mieste 
zastavenia alebo státia vozidla a nemožno pri-
tom prekonávaś zábrany chrániace chodník pred 
zastavením alebo státím vozidiel.

Upozornenie pre vodičov motorových vozidiel

 Tentoraz nie v Beckove, jeho rodisku, ale 
v Trenèíne, mieste jeho pôsobiska v zrelých 
rokoch a na zaslúženom dôchodku, si uctili 
prínos pplk. Mgr. Dušana Èikela na rozvoji 
trenèianskeho futbalu - stal sa èlenom pres-
tížnej Siene slávy trenèianskeho futbalu. 
Ocenenie prevzal na novom futbalovom šta-
dióne v sobotu 14. októbra 2023 na X. roè-
níku podujatia. Úprimne gratulujeme!      DB

Foto:
https://www.astrencin.sk/sien-slavy.asp

Čestné ocenenie pre Dušana Čikela

 Potrebujete odstrániś strom z pozemku, kto-
rý už nespåòa vaše estetické predstavy? Vyrástol 
tak, že sa nezmestí na pôvodné miesto, poškodil 
ho vietor, prekáža na ceste do domu alebo ohro-
zuje susedov? 
 V takomto prípade treba požiadaś obec 
o výrub dreviny v zmysle § 82 ods. 7 zákona 
è. 543/2002 Z. z. o ochrane prírody a krajiny, 
v znení neskorších predpisov. V žiadosti uvedie-
te meno žiadate¾a / žiadate¾ov, adresu trvalého 
pobytu, názov dreviny, poèet kusov a parcelné 
èíslo pozemku. K žiadosti je nutné priložiś mapu 
pozemku s vyznaèením drevín, ktoré chceme 
vyrúbaś, a kópiu listu vlastníctva. 
 Obec zverejní na svojej webovej stránke 
Oznámenie o zaèatom konaní vo veci žiadosti 
o výrub dreviny v súlade so zákonom o ochrane 
prírody a krajiny, aby ten, kto chce byś úèastní-
kom konania, si mohol uplatniś požiadavky do 
urèeného termínu. Obec v správnom konaní, po 
obhliadke stromov urèených na výrub povere-
nou osobou, rozhodne a vydá / nevydá súhlas 
na výrub. V rozhodnutí urèí, ktoré stromy sa 
môžu vyrúbaś, pomenuje ich (napr. breza pre-
vysnutá, Betula pendula), uvedie obvod kmeòa 
vo výške 130 cm nad zemou, parcelné èíslo v k. 
ú. obce Beckov, druh pozemku (napr. zastavaná 
plocha a nádvorie, záhrada), popíše stav dre-
viny a dôvody na jej výrub, vyèísli spoloèenskú 
hodnotu a urèí náhradnú výsadbu (po dohode) 
- druh aj poèet sadeníc a miesto vysadenia. 
 Výrub dreviny možno uskutoèniś v termíne 
od 1. 10. 2023 do 28. 2. 2024 (zmena). Drevná 
hmota musí byś využitá alebo odvezená na povo-
lené miesto zneškodnenia. 
 V súlade s § 48 ods. 1 zákona o ochrane 
prírody a krajiny je žiadate¾ povinný uskutoèniś 
náhradnú výsadbu drevín do 31. októbra pod¾a 
dohody. V prípade vyhynutia náhradnej výsad-
by je žiadate¾ povinný uskutoèniś dosadbu do 3 
rokov. 
 V zmysle § 47 ods.3 zákona è. 543/2002 Z. 
z. o ochrane prírody a krajiny sa súhlas na výrub 
dreviny môže vydaś len v odôvodnených prípa-
doch a po posúdení ekologických a estetických 
funkcií dreviny a vplyvov na zdravie èloveka. 

DB

Výrub drevín

 Sociálna poisśovòa od 1. októbra 2023 
vypláca v tomto roku už druhýkrát zvýšený mini-
málny dôchodok. Robí tak automaticky, netreba 
o niè žiadaś. Zvýšenie MD súvisí so zvýšením 
sumy životného minima (od 1.7.2023 je to suma 
268,88 € na 1 dospelú osobu), aby dôchodco-
via nemuseli žiadaś o pomoc v hmotnej núdzi. 
 Príklad súm dôchodku pod¾a rokov dôchod-
kového poistenia:
Poèet rokov dôchodkového poistenia
30  -  31  -  40  -  45  -  50  -  55  -  60  -  65
Mesaèná suma minimálneho dôchodku 
389,90  -  396,60  -  458,50  -  498,80  -  
544,50  -  611,80  -  685,70  -  786,50
 „Rozšíri sa okruh poberate¾ov dôchodku, kto-

rým vznikne nárok na minimálny dôchodok. Nárok 
na minimálny dôchodok tak vznikne aj niekto-
rým dôchodcom, ktorí v súèasnosti minimálny 
dôchodok nepoberajú. Ak od 1. októbra 2023, 
po zvýšení minimálnych dôchodkov, bude suma 
ich riadneho súèasného dôchodku (alebo úhr-
nu viacerých dôchodkových dávok) nižšia ako 
nové sumy minimálneho dôchodku, vznikne im 
nárok na minimálny dôchodok a dôchodok sa 
bude vyplácaś vo zvýšenej sume minimálneho 
dôchodku. Poberatelia dôchodkov tak dostanú 
dôchodok, ktorý je pre nich výhodnejší, teda 
vyšší. Prepoèet minimálnych dôchodkov sa týka 
približne 60 tisíc poberate¾ov dôchodkov.“  DB
Zdroj: Sociálna poisśovòa 

Minimálny dôchodok

Nové kontajnery na textil
 Od štvrtka 12. októbra 2023 máme v obci dva nové 
zberné kontajnery na použité obleèenie, obuv a textílie. 
Jeden kontajner je umiestnený pri zdravotnom stredisku 
a jeden na obecnej prevádzke.
 Opätovné použitie obleèenia ako druhotnej suroviny šet-
rí emisie CO2 a prispieva k boju proti globálnemu otep¾o-
vaniu a zmene klímy. HUMANA Slovakia o. z. použije výnos 
z výkonu èinnosti na podporu a financovanie svojich cie¾ov, 
ktorými sú ochrana a zabezpeèovanie princípov humanizmu, 
ochrana a zve¾aïovanie životného prostredia a vytváranie 
priaznivých životných podmienok, medzi ktoré patrí zabez-
peèenie alebo podpora programov vzdelávania a pomoc 
chudobným.    Mgr. Petra Jurèacková

Nočná pyramída
s Martou
 Slovenský rozhlas, Rádio Slovensko, v pro-
grame rozhovorov so známymi osobnosśami Noè-
ná pyramída o 22,21 hod vo štvrtok 19.10.2023 
pripravil talkshow so - pre nás Beckovèanov 
- známym èlovekom. Hosśom Katy Martinkovej 
bola archeologièka Marta Mácelová, bývalá 
odborná asistentka pre najstaršie dejiny a muze-
ológiu na katedre Histórie UMB v Banskej Bys-
trici a ešte predtým dlhoroèná pracovníèka Stre-
doslovenského múzea v Banskej Bystrici (okrem 
iného). V Beckove sme ju naposledy videli na 
Dòoch obce, kde si prevzala Cenu starostu za 
propagáciu nášho Beckova (a Beckov vpašovala 
aj do relácie - Marta, vïaka!). Vysielanie sa reali-
zovalo na podnet Petra Ondrejovièa a záznam si 
môžete vypoèuś v archíve RTVS - https://www.
rtvs.sk/radio/archiv/11436/2164573. O živote 
a práci PhDr. M. Mácelovej, PhD. sa doèítate aj 
v BN è.4/2023, s.5.  DB
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 Október - mesiac úcty k starším, tradièné 
podujatie pre dôchodcov, ktorí prijali pozvanie 
obce a 12. 10. 2023 sa zúèastnili posedenia, 
na ktorom ich milým vystúpením pozdravili deti 

materskej školy a základnej školy. K dobrej nála-
de prispel harmonikár Michal Chochlík, pri ktorom 
si seniori zaspievali. Ïakujeme všetkým, ktorí sa 
podie¾ali na priebehu tohto pekného podujatia. 

POSEDENIE SENIOROV V KULTÚRNOM DOME

Október - 2023 www.obec-beckov.sk

 Úcta k starším - posedenie skôr naro-
dených - bolo príjemným osviežením, 
plný rozhovorov a stretnutí. Prišli aj takí, 
s ktorými sme sa napriek tomu, že žije-
me ved¾a seba, už dlhší èas nevideli. Dva 
roky pandémie urobili svoje, a tak sme 
sa uzatvorili do tých našich „bubliniek“ 
a prispôsobili sme sa. Chcem sa touto 
cestou poïakovaś aj za iniciatívu založiś 
novú organizáciu jednoty dôchodcov 
a zaželaś jej ve¾a tvorivých nápadov, kto-
ré nás vytiahnu „medzi ¾udí“. Vïaka patrí 
našim deśom a p. uèite¾kám. Je úžasné 
vidieś ich na javisku s tým ich prirodzeným 
prejavom. Samozrejme, ve¾ká vïaka sta-
rostovi a jeho tímu za to, ako sa o nás sta-
rali, aby nám niè nechýbalo. Ve¾ká vïaka 
za všetko...     Eva Budiková

FOTO: Zdenka Krasòanská,
Iveta Martišová

Veľké ĎAKUJEM a nielen za seba

 Dòa 12.októbra po 14. hod obèa-
nia Beckova mohli pozorovaś na ulici 
nezvyèajný ruch. Starší ¾udia sviatoè-
ne vyobliekaní, niektorí pešo i na bicy-
kloch alebo tí, èo nevládali, autami, sa 
ponáh¾ali do KD. Veï mali aj dôvod, 
pretože v KD na èele s pánom staros-
tom Benkom ich všetkých srdeène oèa-
kávali. Tento magický mesiac október je 
mesiacom úcty k starším a hlavne mesia-
com stretnutia seniorov. Pán starosta 
privítal všetkých zúèastnených pekným 
príhovorom. Program pokraèoval vystú-
pením detí z MŠ a ZŠ. Ve¾mi som sa na 
toto tešil. Detièky boli neskutoèné, pes-
nièky a básnièky naháòali nielen úsmev 
do tváre, ale aj slzy do oèí. Nádherné 
bolo, keï tí najmenší vybehli medzi 
rady stolov s darèekom v ruke pre ded-
ka alebo babku a h¾adali tých, ktorých 
majú tak radi. Nejedna babièka mala 
slzy v oèiach. Bolo to krásne. Cítil som 

tú vynikajúcu atmosféru, vo vzduchu sa 
dala krájaś láska a šśastie. Až tu si akosi 
každý uvedomí, že nebol na tomto svete 
zbytoèný a že má kopu ¾udí okolo seba, 
ktorí ho majú radi a on si to ani neuvedo-
moval. Myslím si, že takéto stretnutia sú 
ve¾mi potrebné hlavne pre nás starších. 
Dodáva nám to silu a radosś zo života. 
Každý z nás napísal svoju knihu života od 
svojho narodenia až po dnešok. Èaká to 
každú generáciu. Preto som šśastný, že 
môžem byś na takomto stretnutí a že aj 
ja môžem svojou troškou potešiś a dodaś 
sily iným, ktorí to potrebujú. Záverom sa 
chcem poïakovaś uèite¾kám; kuchár-
kam za výbornú veèeru a pracovníèkam 
obecného úradu, ktoré sa o nás po celú 
dobu starali. Nesmiem zabudnúś ani na 
super harmonikára p. Chochlíka. Ešte 
raz srdeèná vïaka a o rok nech sa zase 
všetci stretneme. 

Ivan Petkov

Stretnutie seniorov v októbri - mesiaci úcty

Anna Kroèitá, 84 rokov: Velice sa mi ¾úbilo, lebo èlovek 
v spoloènosti ožije, a keï prišiel harmonikár, do mòa ako-
by strelilo! Ernest je mladý chalan, ale vie, èo sa patrí, vie 
to s ¾uïmi, vypoèuje si ich. Pripravil nám dobré pohoste-
nie, aj chutné oškvarkové pagáèiky. Doma je to také jed-
notvárne, treba ísś medzi ¾udí, keï sa dá. 

Ako sa Vám páčilo na stretnutí?



06 XXVIII. ● Číslo 5BECKOVSKÉ NOVINY

 Pódium je postavené, lampy sú zavesené 
pod košatou korunou starej lipy na nádvorí býva-
lej kolkárne v Beckove - zdanlivo je všetko pripra-
vené. Štvrtý roèník podujatia Bašavel pod lipou 
2023 bol tento rok trochu iný, bol dvojdòový. OZ 
Priatelia Beckova si pre ¾udí pripravili aj program 
na popracovné piatkové popoludnie, ktoré bolo 
venované deśom, rodinám a prinieslo nám krás-
nu komornú atmosféru na trávniku a priedomí 
Kolkárne.
Piatok 25. 8. 2023
 Animátorsky si program pripravila Silvia 
Kusendová, ktorá previedla našich najmenších 
do 4 rokov choreografiou na krásne detské 
pesnièky od ranného prebúdzania až po „dobrú 
noc“. O 17:00 dostali deti od 4 do 9 rokov pries-
tor si trochu zasúśažiś, otestovaś svoju rýchlosś, 
šikovnosś, kreativitu, aj za malú motivaènú odme-
nu. Obèianske združenie NARIS, ktoré pôsobí 
v Novom Meste nad Váhom a venuje sa vo¾no-
èasovým aktivitám pre mladých ¾udí, nám prišlo 
ukázaś nieèo zo svojej taneènej školy formou 
vystúpenia a workshopu, na ktorom sa mohli 
zúèastniś úplne všetci, nauèiś sa choreografiu 
a zatancovaś si ako profi taneèníci. Pomedzi 
popoludòajší programom sa deti mohli zahraś 
v detskom kútiku a dospelí ochutnaś osviežujúce 
¾adové èaje v èajovom stane.

 Slnko zapadá, obzor sa èervená, diódky, 
svetlá, lampy, reflektory dostali svoje hlavné slo-
vo a zvýraznili kontúry prieèelia historickej budo-
vy, majestátnej jedle i èajovne Kolowrátok. Deti 
išli pomaly domov, dospelí si posadali na balíky 
slamy, na koberce a ku stolom a mohli si vychut-
naś príjemné koncerty. O 19:00 rozložili svoje 
nástroje muzikanti z Trnavy, formácia Ychabods, 
zahrali blok brit-rockových skladieb a o 21:00 
nám zahral akustický koncert poet a pesnièkár 
Juraj Vaèko a kamaráti.
      
Sobota 26. 8. 2023
 Hlavný sobotný hudobný program sa presu-
nul do renesanèného átria budovy Kolkárne. Už 
od piatej sa pomalièky zaèalo zapåòaś nádvorie 
a o 18:30 so rozsvietilo a rozozvuèalo pódium 
vystúpením sólo pesnièkára Michala Štramáka, 
ktorý zaspieval balíèek svojich autorských pesni-
èiek. Nieèo pred ôsmou vystúpili Vrbovskí víśazi 
a ukázali, že hraś a tvoriś hudbu sa dá nielen na 
hudobných nástrojoch, ale napríklad aj na vodá-
renské trubky - bol to naozaj zaujímavý zážitok. 
Nasledoval koncert prešovskej kapely Chiki Liki 
Tu-a, s ktorou sme si zaspievali jej najväèšie hity 
a o záver koncertov sa postarali naše legendy 
Nora Carusso a Beckovské Xichty, s ktorými sa 
skákalo a spievalo až do úplného finále, do záve-

reènej.       
O rýchle a kvalitné obèerstvenie sa postarali 
Futrak a Kolkáreò Beckov.
 Celá akcia bola krásnou bodkou za kultúr-
nym letom v Beckove a zároveò aj prís¾ubom, 
aby sme nepo¾avili do budúcna realizovaś sa pre 
seba i pre ¾udí. OZ Priatelia Beckova a Radovan 
Poláèek zdvihli latku organizaène opäś o kúsok 
vyššie. Ve¾ká vïaka za zážitok.
 Za organizaènú, finanènú a propagaènú
pomoc patrí ve¾ké ïakujem partnerom a sponzo-
rom: ZSE / Nadácia ZSE, REX Group Trans-
port, Obec Beckov, Severe Weather Slova-
kia, Botanikove vèielky, SHRAMOT, SEVALD, 
NARIS OZ, Kolowrátok OZ, FUTRAK, Kolká-
reò Beckov.     Mgr. Adam Straka

Bašavel pod lipou 2023   25. - 26. august 

Text: 1 Tes 4,13-14: „Nechceme však, bratia, 
aby ste nevedeli o zosnulých, aby ste sa ner-
mútili ako ostatní, ktorí nemajú nádej. Lebo keï 
veríme, že Ježiš umrel a vstal z màtvych, tak aj 
Boh privedie spolu s Ním všetkých, ktorí umreli 
v Ježišovi“ 

Milí bratia a sestry!
 Pamiatka zosnulých sa nás všetkých dotý-
ka viac ako akéko¾vek iné pamätné dni. Mnoho 
pamätných sviatkov jednoducho prehliadneme. 
Nemyslím iba na štátne sviatky, ale tak isto aj 
na cirkevné. K iným nám chýba dosś horlivosti, 
nenadchnú nás, nezaujmú, nedotýkajú sa nás tak 
bytostne ako práve pamiatka zosnulých. 
 Áno, to je nám pamätný deò najbližší, veï 
každý z nás má urèite teraz na mysli tých svojich 
drahých zosnulých. K nim zalietajú naše myš-
lienky v tieto dni. Pristavíme sa pri ich hroboch a 
myšlienky nám zablúdia do minulosti. Predstaví-
me si ich tváre, úsmev, milé slovo, okamih, ktorý 
nám spoloène prežívaná láska navždy vtlaèila do 
našich myslí. V tichom spomínaní položíme kytiè-
ku kvetov, èi zapálime kahanèek a premýš¾ame 
nad tým nepochopite¾ným, neprijate¾ným údelom 
èloveka, života a smrti...
 Bratia a sestry, aj keï dobre vieme, že každý 
èlovek umrieś musí, a aj keï nám život túto prav-
du dennodenne predkladá pred naše oèi, nedo-
kážeme sa zmieriś s tou realitou smrti, že naši 
drahí v jeden deò sú a v ten ïalší ich už niet. Aj 
keï mys¾ou vieme a celkom rozumieme, že sa tak 
musí staś, a že to je zákon života, naše srdce a 
naše vnútro proti tomu ostro protestuje. Duša nám 
je rozorvaná, keï zrazu h¾adíme na nový hrob blíz-
keho èloveka, a aj keï rozum to chápe, srdce to 
prijaś nemôže. Lebo láska, ktorá je medzi nami 
¾uïmi, naše spoloèné putá, nás natrvalo spájajú 
a ani smrś ich nepretrhne. To všetko krásne, èo 
medzi ¾uïmi môže vzniknúś, ostáva, iba nemôže 
ïalej rásś, nemôže sa ïalej rozvíjaś, a to nás bolí. 

V každom jednom èloveku, ktorý odchádza z tohto 
sveta, a ktorého sme milovali, odchádza aj kúsok 
nášho srdca, našej duše a dá sa to povedaś aj tak, 
že kúsok nášho sveta je nenávratne preè. 
 Božie Slovo, ktoré nám dnes znelo, hovorí slo-
vá apoštola Pavla, ktoré adresoval veriacim kresśa-
nom do tesalonického cirkevného zboru. V dvoch 
krátkych veršoch sme poèuli výpoveï viery, ktorá 
má dnes naplniś naše srdcia. 
   Apoštol Pavel povedal: „Nechceme však, bratia, 
aby ste nevedeli o zosnulých, aby ste sa nermútili 
ako ostatní, ktorí nemajú nádej. Lebo keï veríme, 
že Ježiš umrel a vstal z màtvych, tak aj Boh pri-
vedie spolu s Ním všetkých, ktorí umreli v Ježišo-
vi“. Zármutok tu apoštol Pavel pripúšśa. Zármutok 
predsa patrí k tomu nášmu spomínaniu. Samo-
zrejme, že nás zarmútia tie krásne spomienky a 
zacnie sa po èloveku... Ale apoštol nás varuje, aby 
náš zármutok nebol bez nádeje. Nemáme sa rmú-
tiś ako tí, ktorí nemajú nádej. Naša nádej v Ježišovi 
Kristovi má zastaviś náš zármutok, naše smutné 
spomínanie. 
 Pre kresśanov v prvom storoèí to bola tak isto 
ve¾mi bytostná otázka, a možno sa ich to dotýkalo 
viac ako dnes nás. Vieme, že kresśania v prvom 
storoèí boli dosś masívne prenasledovaní. Videli a 
boli svedkami popráv, zakúsili smrś mnohých svo-
jich bratov a sestier vo viere, neraz tých najbližších 
príbuzných. Pre nich stáś na hranici života a smrti 
bolo ove¾a bežnejšie ako dnes pre nás. Stretávali 
sa èasto so situáciou, že zo dòa na deò stratili svo-
jich najbližších, ak padli do rúk prenasledovate¾ov. 
Pre nich bol smútok za blízkymi celkom bežnou 
súèasśou života a, samozrejme, že ich to oberalo 
o radosś zo života. Ve¾akrát upadali do zúfalstva, 
smútku...  
 Boh ale nechce, aby sme život na tejto zemi 
prežili v smútení, v spomienkach. On pre nás kaž-
dý deò tvorí nové ráno, každý deò nám chce napl-
niś požehnaním, službou, radosśou, ktorá je doko-
nalá v òom... iste nechce, aby sme sa umárali v 

smútení. Naše duše a naše srdcia smútia, pretože 
to je prirodzené pre našu lásku, ale nádej, ktorá je 
v Ježišovi, predsa musí víśaziś.
 Veï ako inak by mohol ten istý apoštol napísaś: 
radujte sa v Pánu vždycky, opakujem radujte sa! 
Napriek všetkému trápeniu, ktoré vás stretá, nap-
riek neraz krutej smrti a smúteniu za blízkymi sa 
radujte. Život nás, kresśanov, predsa nesmie byś 
bez radosti. Radosś, ktorá pochádza od Boha 
Otca je pod¾a Pavla väèšia ako akéko¾vek smúte-
nie, strach, starosti života...  
 Apoštol píše ïalej: „Lebo keï veríme, že Ježiš 
umrel a vstal z màtvych, tak aj Boh privedie spolu 
s Ním všetkých, ktorí umreli v Ježišovi.“ Ak je naša 
viera postavená na mocnom Pánovi, ktorý sám 
prekonal smrś, potom tá istá viera sa musí vzśaho-
vaś aj na tých, ktorí umreli vo viere v Krista Ježiša. 
A to je dôvod preèo náš zármutok musí byś doèas-
ný. Preèo ho máme odložiś a nahradiś nádejou, 
dúfaním, vierou... Boh predsa tak, ako vzkriesil 
svojho Syna, tak vzkriesi aj nás, i tých, ktorí umreli 
s vierou v srdci. 
 Koneèné víśazstvo je už vybojované. Kristus 
svojím vzkriesením definitívne porazil smrś. To nie 
je iba zbožná túžba, ba ani slabosś. Je to fakt, na 
ktorý nesmieme nikdy zabudnúś. Niè a nikto už 
nemôžu zrušiś milosś, ktorá je nám daná v Ježišovi. 
A tak, ako bol vzkriesený On, tak budeme vzkrie-
sení aj my. A toto víśazstvo nad smrśou musí preni-
kaś celý život veriaceho èloveka. Musí prenikaś aj 
do tých chví¾, keï zastaneme nad hrobmi svojich 
drahých, a v spomienkach sa vraciame k pekným 
chví¾am. I tam musí znieś to jasné a mocné, Kristus 
zvíśazil. 
 Nikdy si nenechajme vziaś nádej, vieru vo 
vzkrieseného. Nikdy nedovo¾me, aby táto viera 
vyhasla v našich srdciach. Aj keï nás smrś môže 
odlúèiś na ve¾mi dlhý èas, veènosś predsa len pat-
rí Pánovi. Vo veènosti predsa len budeme s tými, 
ktorých milujeme a na ktorých dnes spomíname. 

   Mgr. Martina Rumanová, ev. farárka

K pamiatke zosnulých
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 Leto a vèasná jeseò na Slovensku sa vždy 
niesla v znamení ro¾níckych prác a žatvy. Žatev-
né práce v jednotlivých regiónoch prebiehali 
v rozlièných termínoch, ale cca už od svätej Mar-
gity (13. júla) sa vravievalo: „Svätá Margita vodí 
žencov do žita“.
 Žatva bola pre našich predkov jedným z naj-
váženejších udalostí roka na dedine, žatevné 
práce sa zaèínali modlitbou, boli sprevádza-
né požehnaniami: „Nech Pán Boh požehná 
a rozmnoží našu prácu“.
 „Na kosenie obilia sa používal kosák, neskôr 
od 19. storoèia kosa. Po skosení ženy hrsśovaè-
ky zväzovali obilie do snopov a viazali ho pov-
rieslami ukrútenými z ražnej slamy. Zo snopov sa 
robili kríže, mandlíky, panáky, napichovali sa na 
drevené koly ostrvy, kde malo obilie preschnúś 
pred zvážaním do stodôl. 
 Na konci žatvy ženy uplietli dožinkový veniec, 
do ktorého sa splietali všetky druhy zožatého 
obilia, po¾né kvety, stužky. Odovzával sa sláv-
nostne gazdovi v sprievodoch, v ktorých sa spie-
valo a vinšovalo „zdravie, bohatstvo, šśastie...“ 
Dožinkové vence sa vešali na stodoly, na dvere 
gazdovstva ako symbol ukonèenia žatvy.
 Obilie sa po žatve zvážallo na rebrinákoch 
uložené do vysoka, prichytené drevenou žrïou 
(pavúzom) do stodôl, kde sa mlátilo - niekde 
cepmi, niekde sa vydupávalo pomocou dobyt-
ka (južné Slovensko). Na Gemeri verili, že obilie 
musí vojsś do stodoly steblami napred a klasmi 
vzadu - aby ho vraj myši nenašli.
 20. storoèie prinieslo do spracovania obi-
lia mechanizáciu - mláśaèky poháòané gáp¾om, 
parostrojom, elektrinou, prinieslo aj nové úlohy 
ako mašinista, špajzer a podobne. Z dôležitosti 
žatvy ako hospodárskej a spoloèenskej udalosti 
ale neubúdalo ani v èase po 2. svetovej vojne, èi 
v èasom normalizácie a vždy bolo sprevádzané 
aj hodovaním a veselosśami.“ K.Nádaská - Slo-
venský rok, 2012
 Ako prebiehala žatva a dožinky u nás v Bec-
kove, ste sa mohli doèítaś v minulom èísle 
Beckovských novín, kde si zaspomínal na celý 
proces pán Ivan Ondrejoviè spolu so Štefanom 
Slávikom, konkrétne na rok 1965 a na èasy 
JRD. Dnes sa píše rok 2023 a mnoho z týchto 
tradícii ostáva už len v spomienkach, prípadne 
na papieri. ¼udia už nie sú spätí ani s feudálny-
mi poriadkami, ani s myšlienkami „jednotného 
družstva“. No myšlienka jesenného „Poïakova-
nia za úrodu“ ostáva stále v nás a snažíme sa ju 
aspoò ako-tak udržiavaś v našom vedomí. V tom-
to kontexte vzniklo pred pár rokmi aj podujatie 
Gazdovské trhy.
 
Gazdovské trhy - 16. 9. 2023 
 Sobota nám vyšla. Poèasie bolo príjemné, 
¾udia sa poschádzali v hojnom poète. Tento rok 
sa podujatie konalo na lúèke ved¾a františkán-
skeho kostola od popoludòajších hodín.
 Tešiś ste sa mohli v prvom rade na predajcov, 
ktorí prišli predstaviś svoju tvorbu, výrobky, úro-
du - izbové kvety, šperky, umenie, bylinné èaje, 
domáce sirupy a džemy, prácu košikára, drevo-
rezbára, svieèky, tekvice, hrozno, burèiak a iné. 
Okrem predajcov nám robili príjemnú spoloènosś 
zapožièané zvieratká, prièom taký capko, kohút, 
ba i jedna oveèka sa pokúsili o plánovaný útek. 
Ten bol neúspešný, zvieratkám sa niè nestalo, 
boli navrátené na svoje stanovištia a tešili sa 

z nich celý èas najmä tí najmenší.
 Zvieratká nám zapožièali: rodina Nováková, 
Salaš Beckov, Tomáš Masarik, Radoslav Macej-
ka, Ing. Ján Macejka, ¼ubomír Rybár a Vladimír 
Križan. Ïakujeme.
 Okrem toho prebehla aj súśaž o najlepšiu 
štrúd¾u, do ktorej sa zapojili gazdinky Anna Kro-
èitá, Anna Èaòová, O¾ga Bánovská a víśazka 
Hedviga Benková. Všetky štrúdle boli domáce 
śahané a ukázali nám, že tieto staré tradièné 
recepty jesenných slávností stále žijú. Všetky 
boli naozaj vynikajúce a dá sa povedaś, že sa po 
nich iba „zaprášilo“.
 Výnimoèným predstavením tento rok bolo 
„živé varenie“ v podaní šéfkuchára Mareka 
Ortha, ktorý nám v priamom prenose predviedol 
nieèo zo svojho kulinárskeho umenia a mohli ste 
zároveò ochutnaś z jeho exkluzívneho menu:
Grilovaný chrbát z diviny na borievkach, gašta-
novo-kávovom pyré, jablkách a Cabernet omáè-
ke a druhý chod boli tekvicové noky s karameli-
zovanými hruškami na škorici, smotanový krém 
a dehydrované maliny.
 

¼udia mohli teda osláviś dary jesene naozaj 
hodovaním - pitím, jedlom a keby celé poduja-
tie neprekazil dážï, azda by sa posedelo až do 
šera.
 Úroda a plody zeme mali byś požehnané 
predstavite¾mi miestnych kresśanských spolo-
èenstiev, k èomu, bohužia¾, z technických príèin 
nedošlo. Je to škoda, pretože tak trocha unik-
la pointa, myšlienka tohto reliktu „dožinkových 
slávností“, ale veríme, že si každý odniesol as-
poò dobrý pocit zo spoloèenského stretnutia 
a tešíme sa zasa o rok.
 A aby sme nezabudli - ve¾ké ocenenie patrí 
Anièke Gábovej, za pomoci kultúrnej komisie, za 
výzdobu (všetko zapožièané z vlastných súkrom-
ných zdrojov), ktorá vo ve¾kej miere prispela 
k vytvoreniu jesennej a pohodovej atmosféry.

Bazár (nielen) detského obleèenia
 V rámci Gazdovských trhov prebehla aj jesen-
ná burza detského, a tento krát nie len detského 
obleèenia. Sociálna komisia takto nadviazala na 
jarnú akciu, ktorá sa konala pôvodne v pries-
toroch ZŠ, no teraz pekne vonku na èerstvom 

vzduchu.
Okrem detského obleèenia, detských hraèiek, 
èi knižiek ste tu mohli nájsś aj veci pre dospelých 
- s témou jeseò a zima.  
Prihlásilo sa 7 predajcov a aspoò sa prepojili 
dve rôzne a zmysluplné spoloèenské udalosti. 
Oproti jarnej burze bol záujem zo strany kupu-
júcich vyšší, a tým pádom pre organizátorov aj 
motivujúci. Naozaj každý si mohol prísś na svo-
je a zároveò podporiś dobrú vec. Pokraèovanie 
bude zasa na jar 2024.

Ejh¾a už ženci zbierajú klasy,
ejh¾a ich viažu do snopov
A ženy èoby zlaté vlasy -

Poklad,
Ich znášajú do domov.

Ejh¾a sa hájom nesú spevy,
Ejh¾a aj zem tanec svätí,

V náruèí chlapi svoje devy -
Zvierajú.

Spolu sa radujú starci aj deti.

Ejh¾a zlatý veniec zo pšenice
Ejh¾a je korunou Slnka

Nesú ho lúkou a cez vinice -
Spievajú,

Do nôty potok im žblnká.
Hospodár, hospodár, 

Pozri, èo nesieme 
Sú to dary leta a Matièky Zeme, 

Hospodár, hospodár, 
Požehnaj klásky, 

Veï to je zlato, èo vzišlo z lásky. 
Hospodár, hospodár, 

Prijmi náš veniec, 
Žehnaj ho! 

Je nádejou pre ïalšie pokolenie! 
Hospodár milý 

Žeby žatva bola stále, 
Oslavujme spolu. Nuž tak vína nalej! 

Ejh¾a, už sa zveèerilo, 
Ejh¾a tanec neutícha, 
Veï sa víno nevypilo - 

A majer? 
Do rána celý hudbou dýcha.

Adam Straka

Gazdovské trhy 2023
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 V septembri zaèal nový školský rok, na 
ktorý sa tešili nielen deti, ale i pani uèite¾ky. 
Do materskej školy prišli nové detièky, ktoré 
si pomalièky zvykajú na odlúèenie od rodièov, 
na nových kamarátov a pani uèite¾ky. V tomto 
jesennom období sme pre deti pripravili tieto 
aktivity: výlet do ZOO parku Lubina, vystúpenie 
pre starších, futbalový krúžok, divadielko.

Výlet do ZOO parku Lubina

   V piatok 8. 9. 2023 sa deti z triedy motýlikov 
a triedy vèielok zúèastnili výletu na minifarmu. 
Na autobusovej zastávke v Beckove sme nastú-
pili do autobusu, ktorý nás zaviezol na Lubinu. 
Deti poèas cesty sledovali okolie a ukazovali, 
kde pracujú ich rodièia. Na minifarme nás priví-
tala pani animátorka, ktorá nás sprevádzala po 
farme a oboznamovala so všetkými zvieratkami, 
ktoré tam chovajú. Deti ich s nadšením pozoro-
vali, oveèky a laò si mohli aj pohladiś a nakàmiś, 
z èoho mali ve¾kú radosś. Èudovali sa tomu, 
ako si oveèky zoberú granulky priamo z ruky. 

Poèas prehliadky deti videli domáce zvieratá 
ako kaèice, husi, sliepky, prasiatka, kravièky, 
èudovali sa aj tomu, ako môže byś taká malá 
antilopa, alebo ako malé papagáje andulky 

dokážu robiś ve¾ký krik. Vo výbehu kengúr hor-
ských sledovali kàmenie a najviac sa im páèilo 
mláïa kengury, ktoré sa zvedavo pozeralo na 
prechádzajúce deti. Z ve¾kým nadšením kàmili 
lamy a kozièky trávou, ktorú im natrhali. Z mini-
farmy odchádzali plné zážitkov, nových skú-
seností a vedomostí o zvieratkách. Deti mali 
z výletu ve¾kú radosś, aj pri odchode zo škôl-
ky rodièom s nadšením rozprávali, èo zažili.                                                                                             

Október - mesiac úcty k starším
   Ani sme sa nenazdali a už tu máme mesiac 
október, ktorý bol vyhlásený za Mesiac úcty 
k starším. Jeseò života je èasom, kedy sa 
èlovek viac zamýš¾a nad sebou, svojou minu-
losśou aj budúcnosśou. Žne, èo poèas života 
zasadil. Tento mesiac je venovaný úcte, láske 
a obdivu k našim starším spoluobèanom. Dòa 
12.10.2023 bolo pripravené tradièné posede-
nie pre dôchodcov v Kultúrnom dome v Bec-
kove, na ktorom sa zúèastnili aj deti z MŠ a ich 
pani uèite¾ky. Po príhovore pána starostu sa 
predstavili na javisku v krojoch s pripraveným 
programom, ktorým chceli v tento výnimoèný 
deò potešiś svoje babièky a dedkov. Po ukon-
èení porozdávali pozdravy, ktoré si pre nich 
starostlivo pripravovali. Ve¾mi ich potešilo obja-
tie a radosś na tvárach našich seniorov.

Dajme spolu gól

   V školskom roku 2023/2024 sa ZŠ s MŠ 
Beckov opätovne zapojila do projektu „Dajme 
spolu gól“. Cie¾om projektu je motivovaś deti 
k športovej aktivite, vytváraś v nich trvalý vzśah 
k športu. Športom podporujeme zdravie detí 
a uèíme ich k zdravému životnému štýlu. Deti 
si osvoja základné pohybové návyky a pohy-
bové schopnosti primerane k ich veku. Deti sa 
nauèia hravými prostriedkami pozitíva pohybu 
a samotnej hry - futbalu. Prostredníctvom hry 
majú deti lepšiu schopnosś koncentrácie, seba 
disciplíny, lepšiu socializáciu - hra ako pro-
striedok, byś súèasśou sociálnej skupiny.

AKTIVITY V MATERSKEJ ŠKOLE

Divadielko Rytier Gaston

 V jeden krásny slneèný deò, 18. 10. 
2023, zavítal do našej materskej školy opäś 
rytier Gaston - tentokrát so šašom Bašom 
a hlavne novým programom. Na zaèiatok si 
s našimi škôlkarmi zopakovali to, èo nás nau-
èil pri jeho poslednej návšteve, kedy sme sa 
vïaka nemu dozvedeli, kto je rytier, èo robí 
a aj ako sa ním staś. Potom sa niektorí škôl-
kari premenili na princezné, pastierov a aj 
rytierov. Pritom nám vysvetlili, ako prebiehali 
zábavy detí a dospelých na hrade aj v pod-
hradí. Na záver predviedli ukážku rytierskeho 
súboja v troch disciplínach. Ich predstavenie 
bolo nielen zábavné, ale aj pouèné. Tešíme 
sa opäś na ich návštevu.

Uèite¾ky materskej školy
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 Prvý slovenský 
filmový festival pre 
deti, mládež a celé 
rodiny - CINEDU - 
sa uskutoènil už 31. 
mája 2019 v Bra-
tislave. Každoroè-

ne je cie¾om tohto festivalu mladých divákov 
nielen zabaviś, ale ich aj interaktívne zapájaś 
a vzdelávaś. Od roku 2020 je miestom kona-
nia MsKs Nové Mesto nad Váhom. Ambasá-
dorkou festivalu je všetkým známa, ob¾úbená 
slovenská hereèka Zuzana Krónerová. 
 Tento rok filmový program zahàòal výber 
kvalitných, oceòovaných a medzinárodných, 
hraných, dokumentárnych a animovaných 
filmov v slovenskej premiére. Oèaril plejádou 
filmových trhákov pre deti a mládež. Už tra-
diène sa v òom objavili krajiny, ktoré vynika-
jú vo filmovej výrobe pre deti a mládež, ako 
Nemecko, Holandsko, Belgicko, Rakúsko a 
škandinávske krajiny, tento raz Nórsko. Ïalej 
bolo zastúpené Maïarsko, Ukrajina, Švajèiar-
sko, Estónsko a po prvý raz India. 
 Novinkou tohoroèného festivalu bolo 
nadviazanie spolupráce s ukrajinským festi-
valom Kids Movie Fest a premietanie série 
krátkych filmov, ktoré festival natoèil pod 
vedením jeho riadite¾ky a režisérky Svitla-
ny Pohasyi pod názvom Jeden deò z môjho 

života. Päś ukrajinských tínedžerov natoèilo 
krátke filmy o sebe, o svojom živote v rôznych 
európskych krajinách, v ktorých v exile èaka-
jú na koniec vojny, o svojich pocitoch, svojej 
každodennosti, ale aj o svojich snoch.
 Ïalšou novinkou CINEDU 2023 bolo zave-
denie trojèlenných porôt v oboch festivalových 
kategóriách, ktoré rozhodovali o najlepšom 
filme vo svojej kategórii. Navyše o najlepšom 
filme rozhodovali aj diváci, teda aj naši žiaci, 
ktorí svojím hlasovaním (do osudia hádzali líst-
ky s farbou zelená - páèil sa, žltá a èervená 
- najmenej sa páèil) rozhodli o Cene diváka.
 Jednou z nich, historicky prvých porotcov 
festivalu, bola pre kategóriu CINEDU Kids 
vybraná žiaèka našej základnej školy, Rebeka 
Jamborová, 6. trieda. 18. septembra - v deò 
otvorenia 5. roèníka festivalu CINEDU - boli  
prvými divákmi práve žiaci našej základnej 
školy.

 Sledovali film z indicej produkcie - Chut-
kit, ktorého hlavnou postavou bolo rovnomen-
né ochrnuté dievèatko so silnou túžbou cho-
diś do školy ako ostatné zdravé deti. Ïalšia 
skupina žiakov prvého stupòa si so záujmom 
pozrela pútavý a atraktívny príbeh pre najmen-
ších, v ktorom si Laura v novom domove našla 
nezvyèajnú kamarátku, malú hviezdu.
 Posledný deò festivalu, 28. septembra, 
pred závereèným gala veèerom, boli žiaci 7., 
8. a 9. triedy divákmi pri sledovaní filmu Ťažká 
vo¾ba. Bol to napínavý príbeh z estónskej pro-
dukcie o skupine kamarátov, ktorá sa musí 
rozhodnúś v dôležitých otázkach: myslieś na 
svoje dobro, alebo zachrániś starú osobu?
 Všetkým sa filmová prehliadka páèila. 
Dúfame, že sa v budúcnosti zúèastníme ïal-
šieho roèníka originálneho slovenského filmo-
vého festivalu pre deti.

Ing. Darina Jarábková 

Beckovskí žiaci otvorili 5. ročník fi lmového festivalu pre deti - CINEDU

 Aj tento rok sa 26. septembra, ktorý je Európskym dòom jazykov, 
žiaci Základnej školy J. M. Hurbana v Beckove intenzívnejšie venovali 

aktivitám spojených s cudzími jazykmi. Na hodinách 
anglického jazyka sa opäś stretli s dievèaśom Larou. 
Minulý rok na jej podnet èelili jazykovým výzvam a rieši-
li 50 úloh. Väèšina z riešite¾ov obstála a získala drob-
né darèeky a certifikát. Tento rok v 2. roèníku Larinho 
cestovania po Európe zablúdili žiaci do európskych 
krajín, v ktorých sa okrem spisovného jazyka použí-
vajú menšinové jazyky. Lara sa teraz vybrala na novú 

jazykovú cestu. Skúmala fascinujúci svet regionálnych a menšinových 
jazykov a keïže bola zvedavá, samozrejme, objavila mnohé jazykové 
poklady. 
 Po tom, èo sa Lara poèas svojej prvej cesty zoznámila so 46 „ve¾ký-
mi“ európskymi jazykmi, sa poèas tejto cesty rozhodla preskúmaś jazy-
ky, ktoré nie sú tak známe mimo oblastí, v ktorých sa nimi hovorí. V 
niektorých prípadoch majú jazyky, s ktorými sa stretla, viacero dialek-
tov. Niektoré nemajú štandardizovanú písomnú podobu alebo sa dajú 
vyjadriś v rôznych písmach a v nieko¾kých prípadoch poèet rodených 
hovoriacich klesá. Vo všetkých prípadoch však majú tieto jazyky hrdú 
tradíciu a ve¾mi oddané a aktívne komunity hovoriacich, ktorí sa snažia 
zabezpeèiś, aby sa ich jazykové dedièstvo odovzdávalo ïalším generá-
ciám. Žiaci v snahe o vyslovenie niektorých slov prejavili doslova údiv - 

„Ako sa to dá vysloviś? Kto tým slovám rozumie?“(pýtali sa mladší žiaci).
 Každoroène sa v rámci podujatí ku Dòu európskych jazykov krajiny 
v celej Európe zapájajú do tradície výberu „slova roka“. Je to výber 
jedného slova alebo slovného spojenia, ktoré odráža spoloèenské, 
kultúrne alebo politické trendy a udalosti daného roka. Slovo roka slúži 
ako symbolické vyjadrenie kolektívneho vedomia a prevládajúcich tém 
v spoloènosti. Vystihuje ducha doby a stáva sa odrazom spoloèných 
skúseností, obáv a túžob ¾udí. Teraz je takým slovom Permakríza (Per-
macrisis = an extended period of instability and insecurity) - výnimoèné 
obdobie nestability a neistoty. Žiakom sme vysvetlili súvislosś tohto slo-
va s aktuálnou situáciou. Vojna na Ukrajine mala ve¾ký vplyv na rôzne 
odvetvia, èo viedlo k nedostatku základných tovarov a extrémne letné 
suchá, ktoré spôsobujú energetické problémy. Táto situácia si vyžadu-
je zvýšené povedomie o obmedzených zdrojoch Zeme a potrebe zme-
ny vzśahu k životnému prostrediu. 
 Aktivity ku dòu jazykov pokraèovali. Žiaci si zábavnou formou preèí-
tali plagát „20 zaujímavých vecí, ktoré možno nevieš o svete jazykov.“ 
Samozrejme, že sme so žiakmi preladili aj na humornú notu. „V ko¾kých 
jazykoch dokážete niekoho rozosmiaś?“ Po prísnom výberovom proce-
se európska komisia „hrdo“ predstavila žiakom Ve¾kú viacjazyènú knihu 
vtipov. Na hodine anglického jazyka sme zopár z nich predniesli. Verte, 
že už aj mladší žiaci niektorým porozumeli a od srdca sa - i keï bolo 
vyuèovanie - zasmiali.       Ing. Darina Jarábková 

EURÓPSKY DEŇ JAZYKOV

 Dòa 17. októbra 2023 o 17. hod v klube 
pri parku bola založená Základná organizá-
cie Jednoty dôchodcov Slovenska (ZO JDS) 
v Beckove. Na zakladajúcej schôdzi boli 
schválené stanovy ZO JDS, zvolené orgány 
a predbežný program na rok 2024. Zakla-
dajúcej èlenskej schôdze sa zúèastnilo 35 

dôchodcov a do dnešného dòa má organizá-
cia celkovo 85 èlenov. 

Výbor ZOI JDS v Beckove
Predseda:   Karol Pavloviè
Podpredseda: Ing. Ján Križan
Tajomník:   Jaroslav Zbudila
Hospodár:   Mária Kubíèková

Èlenovia výboru: Margita Bubeníková
     Eva Úradníèková
     Zuzana Tehlárová 
 Ïalší záujemcovia o èlenstvo sa môžu 
prihlásiś u èlenov výboru alebo predsedu, tel. 
è.: 0917 162 324.

Karol Pavloviè, 24.10.2023

Založenie ZO Jednoty dôchodcov Slovenska
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 Staroba èaká na každého z nás. Prichádza 
pomaly, niektorí si ju uvedomíme v poslednej 
chvíli. Sú ¾udia, ktorí tvrdia, že nie je èo vychut-
návaś. Proti ich tvrdeniu stoja životy nás starých 
rodièov, ktorí svoju jeseò života prežívame v 
nádherných farbách. Nepremeškajme svoju prí-
ležitosś a neodkladajme svoju starobu na posled-
né dni svojho života.
 Ak nám bude dopriate žiś dlhšie, nech to z 
nás neurobí ušomrancov, hypochondrov, sśažu-
júcich sa na všetko možné aj nemožné. Nezá-
viïme mladším zdravie, chuś do nového dòa. 
Staroba je ve¾kou príležitosśou tešiś sa z toho, èo 

sme v živote prežili a tešiś sa z toho, èo prežívajú 
¾udia okolo nás. Staroba je pre starnúceho èlo-
veka väèším bremenom. S tým sa nedá niè robiś, 
no môže byś aj väèším darom. A s tým už nieèo 
urobiś môžeme, ak budeme chcieś.
 Väèšina ¾udí si staršiu generáciu váži a pristu-
puje k nej s patriènou úctou. My, dnešní dôchod-
covia, sme boli z domu vedení k úcte k starším. 
Mnohí mladší povedia: „Stará generácia, zao-
stalé názory, treba to braś s rezervou“. Èo však, 
ak sú v nieèom predsa len pravdivé? Jedným 
uchom dnu, druhým von?
 Viacerí z nás prežili takmer celé dvadsiate 

storoèie, prežili vojnu. Keï má niekto šesś a 
viac krížikov na chrbte, vie o živote ve¾a, pozná 
pocit radosti, ale aj hlbokého smútku èi straty. 
Život nás nauèil prispôsobiś sa, tolerovaś, bojo-
vaś, tešiś sa, pokoriś, ale aj byś emancipovaní. To 
všetko môžete v našich zvráskavených tvárach 
èítaś.
 Nie všetky pravdy èi rady predstavujú životne 
dôležité poznatky a ani nie je potrebné ich braś 
doslovne, môžu však byś v mnohom užitoèné. 
Veï posúïte sami - použijem citát, Marcus Tulli-
us Cicero: „Nièoho sa staroba nesmie vystríhaś 
väèšmi ako neèinnosti“.  ZT

Tí skôr narodení...

 Anna Klèovská, rod. Valková, sa narodila 4. októbra 1923 v susednej 
obci Krivosúd Bodovka. Do Beckova ju priviedla živnosś - s manželom Vilia-
mom Klèovským prevádzkovali autobus na trase Beckov - Trenèín. Bola 
práve druhá svetová vojna, k všeobecnému utrpeniu sa pridalo jej vlastné 
- manžel èoskoro zahynul pri dopravnej nehode a ona zostala s dcérou 
a živnosśou. Najala si šoféra a sama predávala lístky. Po vojne sa druhýkrát 
vydala za menovca Michala Kluèovského, ale podnikanie zakrátko skonèi-
lo, a tak zostala doma, starala sa o domácnosś a záhradu, tri deti a neskôr 
vnúèatá i pravnúèatá. Táto optimistická žena, plná energie, vzor pre celú 
rodinu, bola výnimoèná aj v inom: cez vojnu ukrývala vo svojom byte v Bec-

kove (dnes è.p.16) dvoch partizánov, ktorí ju 
spomenuli aj v knihe pamätí Boje za fron-
tom - Anton Hirner a Viktor Medek (1982). 
Pred Vianocami v roku 1944 ju kvôli partizá-
nom vypoèúvalo gestapo v Trenèíne, ale niè 
neprezradila, hoci bola zapojená do odboja, 
žia¾, iba smrti otca nedokázal nikto zabrániś, 
popravili ho na Brezine do masového hrobu. 
„Nikdy nezabudnem, èo sme museli prežiś!“

   Za priamu úèasś v odboji dostala aj vyzname-
nanie a pamätnú medailu od ministra obrany 
SR, naposledy 8.4. 2015 k 70. výroèiu kon-
ca druhej svetovej vojny. Zomrela 13.1.2018.
   Spomíname...    DB

Narodila sa pred sto rokmi
 130. výroèie úmrtia významného beckovského rodáka sme si mohli pri-
pomenúś 9. októbra. Dionýz Štúr, známy prírodovedec a geológ, zaklada-
te¾ modernej geológie, fytopaleontológ, botanik, geograf a národovec, sa 
narodil v Beckove 2. apríla 1827. Jeho otec Jozef Štúr pochádzal z Tren-
èína a v Beckove pôsobil v rokoch 1820 až 1828 ako uèite¾ v evanjelickej 
škole a kantor. Jeho matka Johanna Riznerová pochádzala z uèite¾skej 
rodiny. Dionýz bol príbuzný ¼udovíta Štúra, ¼udovíta V. Riznera aj ¼udmily 
Riznerovej - Podjavorinskej. Z Beckova sa rodina presśahovala do Vrbové-
ho, kde získal prvé vzdelanie, potom študoval v Modre, v Bratislave a vo 
Viedni. Vïaka svojmu vzdelaniu, mimoriadnej pracovitosti a schopnos-
tiam získal v roku 1850 prestížne zamestnanie v Ríšskom geologickom 

ústave vo Viedni, ktorého sa stal riadite¾om 
v roku 1885 - vôbec ako prvý pôvodom nie 
Rakúšan. V roku 1889 sa stal aj dvorným rad-
com. Po 42 rokoch služby odišiel do penzie 
zo zdravotných dôvodov - jeho úspešná celo-
životná kariéra bola zavàšená vyznamenaním 
rytier rádu rakúskeho cisára Leopolda. 
 Ako Beckovèania môžeme byś na neho 
hrdí, aj vïaèní osudu za to, že cesty života 
priviedli Jozefa Štúra aspoò na osem rokov do 
nášho Beckova, aby jeho výnimoène talento-
vaný syn Dionýz tu mohol uzrieś svetlo sveta.
 DB

Dionýz Štúr zomrel pred 130 rokmi

V to ráno do såz a smútku zahalený
bol Tvoj odchod neèakaný. 

Pustý ostal náš dom, keï nie si v òom.
Prázdno a ticho, bolesś a žia¾,
kdeže je Tvoja usmiata tvár?

Hoci si odišiel bez slova
bo na rozlúèku nebol èas, 

spomienky na Treba zostanú navždy v nás. 

SPOMIENKA

Dòa 17. 6. 2023 sme si pripomenuli 10. výroèie, èo nás navždy opustil 
manžel, otec a dedko KAROL KROÈITÝ. 

S láskou spomínajú manželka a dcéry s rodinami.

Milý náš Dedúnek!
K tomu tvojmu jubileu
nesieme ti náruè plnú

vinšov, bozkov, objatí... 
Nech sa iskra nestratí,

zdravie, šśastie prajeme.
Nech sa spolu smejeme
ešte ïalších rokov ve¾a,

to ti zo srdca želá

Lenka a Soòa s rodinami

BLAHOŽELANIE

Milan BENKO
(Dedún, Mifo, Tajomník)

SPOLOČENSKÁ  RUBRIKA  
Narodili sa: Timon Trgo
Jubilanti
•50 rokov:  Marián Gestinger
    Rastislav Štefánik
     Miroslava Guliková
•55 rokov:  Ing. Margaréta Martišová
•60 rokov:  Jaroslav Straka, Alena Kroèitá,  
    Anna Benková, Pavol Ïuriš
•65 rokov:  Anton Pavlík, Pavol Jarábek
•70 rokov:  Mária Masárová

•75 rokov:  Asónia Križanová
•80 rokov:  Štefan Strieženec
    Milan Benko
•90 rokov:  Anna Naïová, Rudolf Hašèic 
Rozlúèili sme sa: Viliam Krajèovic
     Valéria Školárová
     Jozef Lacko, Ján Bednárik

september - október 2023 

Mená všetkých jubilantov uverejòujeme v zmysle zákona 
o ochrane osobných údajov, zákon è. 18/2018 Z.z. o 
ochrane osobných údajov (jubilant ako dotknutá osoba 
dal súhlas so zverejnením svojho veku, mena, priezviska 
a veku.)

Nech sa ti splnia všetky priania, 
aj vysnívané sny, 

aby si mala zo života len radosś 
poèas ïalších dní...

Anke Benkovej
ku krásnemu

jubileu 60 rokov
prajú  kolegyne

a kolegovia
z OcÚ a OP

BLAHOŽELANIE
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Legionárska odysea beckovských rodá-
kov. Legionár, ktorý zahynul v koncent-
raènom tábore.

„Potvrzuji svým podpisem, že vstupuji bez 
jakéhokoli nátlaku ze strany ruských úøadù a 
èeskoslovenské vojenské moci dobrovolnì, 
bezvýhradnì a bezpodmíneènì do Èeskoslo-
venského vojska. Zavazuji se, že budu jako 
vojín vìrnì sloužiti národu èeskoslovenskému, 
vedenému Èeskoslovenskou Národní Radou 
i spojencùm a bezpodmíneènì poslouchati 
všech rozkazù svých velitelù“ (znenie prihláš-
ky do èeskoslovenského vojska na Rusi, ktoré 
zajatec podával náborovej komisii Odboèke 
Èeskoslovenskej Národnej Rady v Rusku).
 Vstup do légií nebol pre nikoho jednoduchou 
záležitosśou. Každý budúci legionár si najskôr 
musel prejsś svojou vlastnou „vnútornou revolúci-
ou“. Z èisto ¾udského h¾adiska musel v sebe pre-
konaś prirodzený odpor k vojne, ktorý sa dostavil 
ako reakcia na to, èím si musel prejsś predtým 
v bojoch a na fronte ako vojak rakúsko-uhor-
skej armády. Nesmieme tiež zabúdaś na to, že 
vstupom do légií sa každý legionár, dovtedy ako 
obèan Rakúsko-Uhorska, otvorene postavil proti 
svojmu vlastnému štátu. A neboli to iba Slováci a 
Èesi, ale i Srbi, Èernohorci, Rusíni, Maïari a iné 
národnosti Rakúsko-Uhorska, ktorí sa do légií 
hlásili.
 Jedným z tých, ktorý dobrovo¾ne vstúpil do 
èeskoslovenských légií, bol aj rodák z Beckova, 
bývalý poruèík armády Rakúsko-Uhorska Móric 
Kurc (v legionárskych dokumentoch uvádzaný 
i ako Moritz Kurcz). Móric Kurc sa narodil 30. 
septembra 1874 v Beckove ako druhý syn Kolo-
mana KURCA a matky Katty Kurcovej, rodenej 
Aschnerovej. Rodièia boli maïarskej národnosti, 
židovského vierovyznania a v Beckove hospodá-
rili na svojom majetku. Starší brat Mórica sa volal 
Leopold, narodil sa 1. mája 1868.
 Móric vyrastal v Beckove u rodièov, kde 
absolvoval päś rokov obecnej židovskej školy, 
neskôr štvorroènú reálku a štyri roky gymnázia 
v Novom Meste nad Váhom. Napokon študoval 
pätnásś semestrov na Technickej univerzite v 
Budapešti, kde skonèil v roku 1901 ako inžinier 
strojný a elektrotechnický. Po skonèení univer-
zity vstúpil do radov Rakúsko-Uhorskej armády 
k sapérom, kde dosiahol dôstojnícku hodnosś 
poruèík.
 V roku 1914, v èase zaèiatku Ve¾kej vojny, 
slúžil v 15. domobraneckom pluku v Trenèíne, 
odkia¾ odišiel 8. augusta 1914 vojenským eša-
lónom na bojisko v Halièi. To už bol ženatý a s 
manželkou Annou Kurcovou mal jedného syna 
Dezidera, narodeného 23. novembra 1908 v 
Topo¾èanoch. Od roka 1907, kedy sa oženil, 
býval so svojou rodinou vo Ve¾kých Topo¾èanoch 
na Bernolákovej ulici èíslo 36. Vtedy sa Topo¾èa-
ny tak volali.
 Poèas protiofenzívy ruskej armády v Hali-
èi 26. októbra 1914 padol do ruského zajatia v 
mesteèku ZAMOSC. Najskôr bol kozákmi spolu 
s ostatnými zajatcami hnaný peším pochodom 
až do Dárnice pri Kyjeve, kde bol sústreïovací 
zajatecký tábor. Odtia¾ po šesśtýždòovej karan-
téne bol prevezený s inými dôstojníkmi do zaja-
teckého tábora pre dôstojníkov ZAIRKUTNYJ 
GORODOK, kde bol internovaný do roku 1917, 
kedy sa dostal do zajateckého tábora pre dôstoj-
níkov do VLADIVOSTOKU.
 Tu si podal 24. decembra 1918 žiadosś o 
vstup do légií. Keïže však bol maïarskej národ-

nosti, tak požiadal velite¾stvo Èeskoslovenskej 
armády na Rusi o èeskoslovenské obèianstvo, 
pretože to vtedajšie zákony a legionárske vojen-
ské predpisy vyžadovali. Jeho žiadosś bola schvá-
lená kladne a dostal ako Èechoslovák maïarskej 
národnosti od vojenských inštancií Èeskoslo-
venských légií na Rusi špeciálne povolenie pod 
èíslom 4083 na vykonávanie vojenských staveb-
ných prác ako technický dozor. Dokonca mu 
bola ponechaná aj hodnosś poruèíka, èo sa v 
ruských légiách stávalo iba výnimoène, aj to len 
od roka 1918. Bol predsa vysokoškolsky vzde-
laný inžinier špecialista s praxou už v Rakúsko-
Uhorskej armáde. A takých odborníkov bolo v 
légiách poriedko a boli ve¾mi potrebný. Okrem 
toho ovládal päś svetových jazykov: maïarsky, 
francúzsky, nemecky, rusky, anglicky slovom aj 
písmom. Samozrejme, aj slovenèinu a jidiš. Tak 
nakoniec pracoval na štábe Èeskoslovenských 
légií v stavebnom - ženijnom odbore, ale niekedy 
aj ako tlmoèník pri jednaniach vyšších velite¾ov 
so spojencami. V légiách mal najskôr èíslo 60 
480 a po preradení - keï ochorel - do invalid-
nej roty èíslo 69 073. 29. decembra 1919 bol 
po prevelený do tzv. Invalidnej roty so zdravot-
nou klasifikáciou 1./2. D (polovièný invalid). Do 
nového Èeskoslovenska sa vrátil 23. apríla 1920 
s 18. lodným transportom legionárov americkou 
transportnou loïou USAT SHERIDAN. Mimocho-
dom, touto loïou sa v tom istom èase vrátil aj náš 
rodák legionár Pavol Slávik - BN è. 3/2023, s. 
16-17.
 Sheridan nalodil 1604 legionárov a 351 civi-
lov a vyplával 28. februára 1920 z Vladivostoku 
a cez NAGASAKI - MARIVELES - SINGAPÚR 
- KOLOMBO - ADEN - SUEZ - PORT SAID dòa 
18. apríla 1920 doplával do TERSTU. 19. apríla 
1920 už cestovali legionári tromi evakuaènými 
vlakmi do Èeskoslovenska. V Prahe bol Móric 
23. apríla 1920. Odtia¾ odcestoval na Slovensko 
do Topo¾èian a veèer 24. apríla 1920 bol už so 
svojou rodinou. V júni 1920 bol demobilizovaný 
a zostal naïalej bývaś v Topo¾èanoch. Tu si našiel 
aj zamestnanie u stavebnej firmy Ing. G. Dohná-
nyi a spol., stavba vojenských objektov, Topo¾èa-
ny. V roku 1927 ovdovel a býval v Topo¾èanoch 
sám iba so svojimi dvomi slúžkami. Jediný syn 
Dezider vyštudoval tiež za stavebného inžiniera a 
oženil sa v Topo¾èanoch. S manželkou Alžbetou, 
rodenou Rottensteinovou, narodenou 10. febru-
ára 1902, mal dve deti - vnúèatá Mórica Kurca - 
chlapca Štefana, narodeného 20. februára 1932 
a dievèatko Jozefínu, narodenú 22. júla 1938. 
Rodina žila v Jánovej Vsi pri Topo¾èanoch.
 Móric spolu so svojím synom Deziderom pra-
covali spoloène u tej istej firmy ako stavební špe-
cialisti. No prišiel rok 1939, 14. marca vznikol 
Slovenský štát. Vtedajší mocipáni Slovenska sa 
priklonili k fašistickému Nemecku a pre sloven-
ských obèanov židovského vierovyznania nasta-
li ve¾mi zlé èasy. Po schválení protižidovských 
zákonov v Slovenskom sneme prišla prvá vlna 
deportácií slovenského židovského obyvate¾stva 
do nemeckých vyhladzovacích táborov. Tejto 
vlne sa dokázal Móric aj so svojou rodinou ešte 
vyhnúś. Prezidentská výnimka pre otca Mórica 
Kurca a syna Dezidera s celou rodinou naèas 
ešte oddialila odsun do koncentráku. No druhá 
vlna likvidácie a odsunu židovských obèanov 
slovenského štátu nastala v októbri roka 1944. 
I keï sa Móric ešte v roku 1942 a syn Dezider s 
celou rodinou v roku 1943 dali prekrstiś na rím-
skokatolícku vieru v domnienke, že ich to ochrá-
ni pred odsunom, tak gardisti v nezistenom èase 

naložili do „dobytèákov“ Móricovho syna Dezide-
ra, jeho manželku Alžbetu a ich syna Štefana. A 
všetci našli svoju smrś v koncentraènom tábore 
Auschwitz - Osvienèim.
 Móricovi zostala iba vnuèka Jozefína, ktorá 
mala v roku 1944 len šesś rokov. Móric Kurc bol 
bohatým a váženým obèanom mesta, no židov-
skej viery. Avšak niektorí prisluhovaèi vtedajšie-
ho režimu mali zálusk arizovaś jeho majetok v 
Topo¾èanoch - bytový dom v hodnote 550 000 
vtedajších slovenských korún na ulici A. Hlinku 
èíslo 26 a byt, v ktorom Móric žil na Bernolá-
kovej èíslo 36 v hodnote 57 000 slovenských 
korún. A tak arizátori dosiahli, že i Móric Kurc, 
poruèík - èeskoslovenský legionár dobrovo¾ník, 
bol naložený do „dobytèáku“ a odvleèený aj so 
svojou šesśroènou vnuèkou Jozefínou do kon-
centráku. 30. septembra 1944 boli zavraždení 
v plynovej komore koncentraèného tábora Aus-
chwitz - Osvienèim.  
 Móric KURC mal v deò smrti svoje sedem-
desiate narodeniny. ¼udské osudy sú nevyspy-
tate¾né. No i tak patrí na pomyslený náhrobný 
kameò tohoto nášho rodáka, legionára-dobro-
vo¾níka, hrdý nápis:
BOJOVAL V RUSKU AKO LEGIONÁR DOB-
ROVO¼NÍK V ROKOCH 1918 - 1920 ZA NOVÉ 
ÈESKOSLOVENSKO.

  Ivan Ondrejoviè

Zdroje: Archív VHÚ Praha: Poslužný spis legionára 
Morica Kurca; Archív VHÚ Praha: Kniha rozkazov 18. 
transportu légií na lodi SHERIDAN; Jitka Zabloudilová: 
V ruském zajetí; Edmund Orián: Èeskoslovenské legie 
v Rusku 1914 - 1920; Štátny okresný archív Topo¾èany: 
Súpis židovských obèanov v Topo¾èanoch rok 1940; Sú-
pis židovského majetku v meste Topo¾èany 1940-1944; 
Zoznamy pokrstených židovských obèanov Topo¾èany 
1942,1943,1944; Zoznamy židovských obèanov mesta 
Topo¾èany odtransportovaných do koncetraèných tábo-
rov; Slovakiana SK: Sèítacie hárky zo súpisu obyvate¾ov 
Slovenska rok 1930,1940.  
1. Slávnostný pochod legionárov v Topo¾èanoch v 
roku 1928, pri príležitosti 10. výroèia vzniku Èesko-
slovenska. Poruèík Moric KURC v prvej trojici vpravo 
v uniforme ruského legionára.
2. Parník armády USA SHERIDAN mal 2000 lôžok I. 
až III. triedy na prepravu mužstva. Absoloval z Vla-
divostoku až dve plavby, viezol III. transport a XVIII. 
transport legionárov, v ktorom do Terstu priplával 
Moric KURC. Posádku lode tvorilo 187 vojenských 
námorníkov. Loï mala aj svoju vlastnú nemocnicu 
pre 50 pacientov.                                                                                         

Malí hrdinovia Veľkej vojny V.
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 Štefan SLÁVIK pracoval ako vedúci rastlinnej výroby a dlhé obdo-
bie svojho života ako vedúci zeleninovej záhrady JRD Beckov. Celkom 
odpracoval na beckovskom družstve 47 rokov.

 Štefan SLÁVIK sa narodil 17. 6. 1952 v 
Trenèíne. Otec Štefan Slávik a matka Anna Slá-
viková, obaja boli èlenmi a pracovali v JRD Bec-
kov. Štefan po skonèení ZŠ v Beckove navšte-
voval POU Stará Turá. Po ukonèení druhého 
roèníka prestúpil na PMŠ (Po¾nohospodárska 
majstrovská škola) v Zemianskych Sadoch, 
odbor vinohradník - záhradník. Po ukonèení 
školy v roku 1971 nastúpil pracovaś ako sku-
pinár rastlinnej výroby v JRD Beckov, zároveò 
sa stal èlenom družstva. Predsedom JRD bol v 
tom èase Viliam TUPÝ a hlavným agronómom Ing. Ján TURAN. V rokoch 
1972 až 1974 absolvoval ZVS v Trenèíne. Po ukonèení „vojanèiny“ znovu 

nastúpil na JRD ako skupinár. V roku 1984 si 
doplnil úplné stredoškolské vzdelanie na PTŠ 
v Zemianskych Sadoch. V roku 1976 nastúpil 
po Bulharovi Ivanovovi BELÈOVOVI ako vedú-
ci družstevného záhradníctva. Do zlúèenia s 
JRD Kálnica bol v tejto funkcii. Po opätovnom 
oddelení družstva od Kálnice pokraèoval opäś 
ako vedúci záhrady JRD Beckov. Tu pracoval 
až do roka 1992, kedy ju družstvo zrušilo, 
nako¾ko nastala ve¾ká cenová vojna konkuren-
cie - supermarketov.

A potom aj naïalej pracoval ako vedúci úseku RV v JRD Beckov až do 
roka 2012. Vtedy odišiel na zaslúžený dôchodok. Svojou prácou sa ve¾mi 
zaslúžil o úspechy a prosperitu a dobré meno JRD Beckov. A tiež ako prvý 
pokoril v zeleninárstve v Beckove dynastiu zeleninárov Bulharov, ktorí boli 
dovtedy jediní dominantní pestovatelia zeleniny v našom regióne.

 O družstevnej zeleninárskej záhrade
Ešte ako malý chlapec som sa z nášho domu v Beckove na dolnom kon-
ci denno-denne pozeral na velikánsku ro¾u - volala sa NIVA - za cestou, 
každoroène plnú nádhernej zeleniny. Šalát, kaleráb, karfiol, kapusta biela 
aj èervená, mrkva, petržlen, paštrnák, zeler, kel, reïkovka, paprika, raj-
èiny, cibu¾a, cesnak, patizóny, uhorky. Velikánske záhony, plné tej naj-
krajšej a aj najchutnejšej a najkvalitnejšej zeleniny. Žiadny dovoz, žiadne 
urých¾ovanie dozrievania. Vždy všetko èerstvé, iba primerane hnojené 
(mašta¾ným hnojom), oèi by na tých plodoch èlovek nechal. A bola naša. 
Slovenská, domáca, beckovská.
 Na dobré a najlepšie èasy ve¾kovýroby zeleniny v Jednotnom ro¾níc-
kom družstve Beckov zaspomínal pán Štefan SLÁVIK. Položil som mu tri-
násś otázok, ako to vtedy v JRD Beckov fungovalo v zeleninárskej výrobe.

1. Povieš, prosím, ako vznikla táto myšlienka a kedy sa zaèala vôbec 
zelenina vo ve¾kom v JRD Beckov pestovaś?
 Myšlienka založiś v JRD Beckov záhradníctvo vznikla v roku 1954. 
Parcely urèené na pestovanie ved¾a Rako¾ubského potoka na Barcajovci 
vo výmere 6 ha. Zaèínalo sa s listovou a hlávkovou zeleninou. Èasom sa 
výmera plôch na zeleninu zväèšovala.
2. Kto vlastne boli prví vedúci tohoto úseku na beckovskom družstve?
 Tradíciu zeleninárstva zaèali a prvými vedúcimi boli Bulhari. Prvým bol 
Karol Nikiforov, manžel Anny Tatranskej z Rako¾úb, potom nastúpil Raèev 
Šani Bademov, volali sme ho Šándor. Po smrti Šándora viedol tento úsek 
Jordan Jordanov, po ïalších dvoch rokoch to bol Ivanov BELÈOV, po 
ktorom som nastúpil na miesto vedúceho záhradníctva.
3. V ktorom roku si prebral po Belèovovi družstevné zeleninárstvo?
 Celkove pod vedením Bulharov záhradníctvo pracovalo necelých 22 
rokov, do roku 1976, vtedy som nastúpil na miesto vedúceho. To sa už 
zelenina pestovala v Beckove na Nive, aj na iných parcelách na viac ako 
20 ha.
4. Èo všetko sa v záhrade pestovalo, èi iba zelenina alebo aj kvety?
 Základom pestovania bola hlúbová zelenina o výmere 15 ha. Ale dorá-
bali sa aj uhorky nakladaèky, cibu¾a, mrkva, petržlen, paštrnák, zeler, hláv-
kový šalát, cvikla, reïkovka. Mali sme aj fóliovníky na výmere cca 0,5 ha. 

Tu sa výluène pestovala paprika, rajèiny a uhorky šalátovky. Zároveò sme 
množili aj cesnak na sadbu pre SEMEX Bratislava vo výmere 5 ha. A tiež 
sme boli najväèší množitelia kôpru na osivo na Slovensku vo výmere 8 ha. 
Zároveò sme pre SEMEX dorábali aj osivo paštrnáku vo výmere 5 ha. Ale 
neboli to iba osivá zeleniny, èo sme dorábali, ale i osivá kvetov - konkrét-
ne astry, latinsky Callistephus, odrody Roužové poupátko, Tamara, O¾ga. 
Kvety sa pestovali na výmere 1,5 ha.
5. Zo zaèiatku sa všetky práce vykonávali ruène. Aká mechanizácia 
postupne do zeleninárskej výroby tu na družstve prichádzala?
 Špeciálnej mechanizácie v tých èasoch bolo ve¾mi málo. Viac ako dve 
tretiny prác sa vykonávalo ruène. Moji predchodcovia Bulhari dorábali 
väèšinu plodín z priesad, ktoré sa predpestovali v pareniskách. Po mo-
jom nástupe som sa snažil maximum plodín pestovaś z priameho výsevu 
- kapustu, kaleráb, kel, uhorky. Ušetrilo sa ve¾a ¾udskej práce. Družstvo 
vlastnilo 2 ks špeciálnych traktorov RS-09, ktorý bol univerzálnym nosi-
èom náradia. Bola to hlavne špeciálna zeleninárska sejaèka, pleèky, vyo-
rávaè a iné nesené náradie. Tieto traktory sa v maximálnej miere využívali 
na sejbu, pleèkovanie hlavne hlúbovín, ale i ostatných druhov zeleniny. 
RS - 09 obsluhoval a všetky práce s ním vykonával Štefan OPAT. Pred 
zavedením „eresov“, ako sa týmto traktorom ¾udovo hovorilo, sa sejba a 
všetky kultivaèné práce robili konským záprahom. Koèišom v družstevnej 
záhrade bol Béla Brunovský.
6. Ko¾ko ste v priemere zamestnávali pracovníkov - èlenov družstva, 
prípadne brigádnikov?
 Celkove v priemere celú sezónu pracovalo 20 až 25 žien družstev-
níèok, väèšinou dôchodkýò, ale v špièkových prácach, hlavne pri zbere 
uhoriek nakladaèiek, sme zamestnávali cca aj 30 brigádnikov študentov
a obèanov Beckova.
7. Vieš si spomenúś, kto konkrétne za tie roky v záhrade pracoval?
 Boli to predovšetkým èlenky družstva.
V prvom rade to bola Evka Šimlovièová, ktorá realizovala aj predaj v drob-
nom priamo v záhrade, ïalej Zuzana Èièmanská, ktorá pripravovala pria-
me dodávky do ve¾koobchodov OVOCIE-ZELENINA v Trenèíne a v Novom 
Meste nad Váhom. Ïalšie pracovníèky boli Zuzana Brezániová, Marianna 
Šatkovská, Mária Uherèíková, Anna Ševèíková, Milka Maslová, Anna Slá-
viková, Anièka Pavlovièová, Mária Pavlíková, Eva Pavlíková, Mariška Letko-
vá, Anna Rácová, Božena Šimková, Mária Rumánková, Milka Valová, Jana 
Bandiková, Mária Záhumenská, Anna Hercegová, Anna Jablonková, Etel-
ka Furendová, Arana Brunovská, Zuzanna Pavlovièová, Zuzanna Fabiá-
nová, Katarína Mináriková, Hilda Krajíèková, Katarína Švecová, Darina 
Tupá. A hybnou silou všetkých kultivaèných prác boli Béla Brunovský so 
svojimi koníkmi Pejom a Frišom a na traktoroch RS - 09  Štefanko Opat
a neskôr Jozef Fidler.
8. Èo všetko tieto naše babky, mamky a tetky museli robiś, aby sa 
podarilo dopestovaś kvalitnú a zdravú zeleninu?
 Ruèná práca žien bola nenahradite¾ná, najmä pri výsadbe priesad, 
okopávaní všetkých druhov zeleniny. Taktiež všetky práce vo fóliovníkoch 
vrátane polievania sa robili ruène. A úplne všetky zberové práce sa robili 
ruène, èo zároveò zaisśovalo aj kvalitu dorobených plodov. Taktiež všetka 
manipulácia so zeleninou - poèítanie kusov, viazanie do zväzkov, uklada-

KEĎ EŠTE ZELENINA BOLA SKUTOČNE BIO
Z histórie beckovského družstva - rozhovor s pánom Štefanom SLÁVIKOM
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nie do prepraviek, váženie a samotné nakladanie prepraviek na dopravné 
prostriedky sa vykonávalo ruène.
 9. Aká bola pracovná doba?
 Pracovaś sa zaèínalo o siedmej ráno s prestávkou od 11:30 do 12:30, 
ženièky chodievali na obed domov. A konèilo sa spravidla o 16:00, no 
v prípade potreby aj pozdejšie. Tiež sa niektoré práce robili aj v sobotu. 
Nebola to fabrika, museli sme sa vyrovnaś s poèasím a sezónnosśou.
10. Kde a ako ste realizovali svoju produkciu?
 Pre našich obèanov sme prevádzkovali spoèiatku aj predajný stánok 
ved¾a bývalej Osvetovej besedy (dnes lekáreò), kde predávala pani Šim-
lovièová. Neskôr sa predávalo na drobno z dvora priamo v záhrade na 
Nive. Najväèší odberatelia boli: Štátny podnik ZELENINA Trenèín a Nové 
Mesto nad Váhom, JEDNOTA Trenèín a JEDNOTA Bošáca. Úplne naj-
väèším odberate¾om bola KOMPAVA Nové Mesto nad Váhom, ktorá sa 
neskôr premenovala na SLOVLIK n. p. Nové Mesto nad Váhom. Najviac 
sa tam dodávalo uhoriek nakladaèiek, mrkve, petržlenu, paštrnáku, cibule 
a kapusty bielej aj èervenej. Osivá a sadbu cesnaku vykupoval SEMEX 
Bratislava.

 

11.  Vlastný odvoz zeleniny a doprava k odberate¾om - ako to fungo-
valo?
 Doprava dopestovaných produktov musela byś ve¾mi operatívna, aby 
sa zachovala èerstvosś tovaru. V prvom rade to boli družstevné dopravné 
prostriedky, niekedy i traktory s vleèkou a predovšetkým nákladné autá. 
Niektorí odberatelia si zabezpeèovali odvoz vlastnou dopravou. Išlo o èas, 
aby sa zelenina z po¾a dostala na pulty obchodov alebo výrobné linky spra-
covate¾ov vždy èerstvá.
12. Bola v tých èasoch takáto ve¾kovýroba zeleniny zisková?
 Výroba zeleniny vo ve¾kom bola vždy zisková aj pri tom ve¾kom podiely 
ruènej práce. To trvalo až do príchodu obchodných reśazcov. A zároveò to 
bol dlhoroèný stabilný finanèný prínos do spoloènej družstevnej pokladnice.
13. Ako by si zhodnotil túto prácu a prínos pre družstvo, ale aj pre 
Beckov - a nechýba nám to?
 Prínos to bol obrovský po všetkých stránkach. V prvom rade tu bola 
kvalitná èerstvá zelenina. Hlavne kapusta, ktorá sa vtedy nakladala do súd-
kov snáï v každej rodine. Chodili sem do Beckova zákazníci zo širokého 
okolia. Samozrejme i ostatné zeleniny obohatili kuchyne našich domác-
ností, ale i školských jedální. V neposlednom rade to bolo aj využitie 

domácej pracovnej sily. Beckovské ženièky v domácnosti a dôchodkyne 
mali zamestnanie v mieste bydliska a možnosś zárobku a tiež odkúpenia 
dorobených produktov za režijné ceny. Beckov bol v bežných zeleninách 
sebestaèný. Zároveò to bol aj nemalý podiel pri tvorbe zisku JRD Bec-
kov. Napriek prácnosti a nákladovosti pri výrobe zeleniny sme na tomto 
úseku vždy boli ziskový a nikdy sme neboli v èervených èíslach. A èi nám 
to nechýba? Chýba. Chýba nám naša, tu dopestovaná èerstvá zelenina. 
Dnes pomaly ani nevieme, akú kvalitu, èím hnojené a chemicky ošetrené 
plody zeme kupujeme.

 

Roky prešli, doba sa zmenila. Niektoré veci k lepšiemu, iné k horšiemu. 
Zeleniny u nás máme plné obchody, trhoviská aj supermarkety. Ale tak 
kvalitná a zdravá, bez chémie pestovaná už nikdy nebude, ako keï ju 
dorábali pracovité ruky našich beckovských družstevníèok. Zdravá, kva-
litná èerstvá zelenina necestovala cez polovicu sveta. Bola tu. Bola bio. 
A bola naša. V našej zemi urodená. Beckovská. Na toto už len môžeme 
spomínaś. Vïaka vám, pracovité ženièky družstevníèky z Beckova, že as-
poò v tých èasoch sme mohli zdravšie žiś.
 Rozprávanie pána Štefana SLÁVIKA zaznamenal a za rozhovor

poïakoval Ivan Ondrejoviè.
FOTO: Súkromný archív Štefana Slávika
1. Štefan Slávik.
2. Dlhoroèný predseda JRD Beckov Viliam Tupý.
3. Štefan SLÁVIK s hlavným agronómom JRD Beckov Ing. Jánom Tura-
nom kontrolujú uhorky v pareniskách.
4. Evka Šimlovièová so Zuzkou Èièmanskou a Etelkou Furendovou pri 
zbere papriky.
5. Kolektív pracovníèok a pracovníkov družstevnej záhrady v záhone as-
tier, ktoré pestovalo družstvo na osivo. Z¾ava: Katarína Mináriková, Zuzana 
Èièmanská, Boženka Šimková, Mária Rumánková, Anna Sláviková, Anna 
Hercegová, Béla Brunovský, Milka Valová, Evka Šimlovièová, Vilko Kraj-
èoviè, dlhoroèný pokladník a skupinár rastlinnej výroby JRD; Štefan Slá-
vik, Arana Brunovská, Zuzana Brezányová, Zuzana Záhumenská, Katarí-
na Zverbíková, Anna Rácová, Jana Bandiková, Anna Jablonková, O¾ga 
Križanová.
6. Fóliovníky v družstevnej záhrade. 
7. Šándor a ženy zo záhrady: Evka Šimlovièová, Marianna Šatkovská, 
Mária Uherèíková, Raèev Šani Badenov - Šándor, Zuzana Fabiánová, 
Zuzana Èièmanská, Anna Sláviková, Anna Ševèíková. 
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V prvej polovici novembra si pripomenieme 
40. výroèie od objavu Beckovskej jaskyne. 
Dnes 293 m dlhá a 72 m hlboká jaskyòa prie-
pasśovitého typu si zaslúži pár slov.

 Je známe, že na Slovensku je viac ako 
osemtisíc jaskýò, z ktorých je len 17 sprístup-
nených verejnosti. V našom regióne Beckov 
- Èachtice - Tematín zatia¾ verejnosti sprís-
tupnenú jaskyòu nemáme. Je však známych 
nieko¾ko desiatok jaskýò, v ktorých sa vykonáva 
speleologický (jaskyniarsky) prieskum. Medzi 
tie najznámejšie, ktoré sú vyzdobené krasovou 
výzdobou, patrí v našej oblasti Èachtická jas-
kyòa, Beckovská jaskyòa, Modrovská jaskyòa 
a Jaskyòa na Landrovci. Nedávno si jaskyniar-
ska verejnosś pripomenula významné výroèia, 
akými bolo 100 rokov zaèatia prieskumných prác 
na Èachtickej planine, 60 rokov od objavenia 
Èachtickej jaskyne, 40 rokov od objavenia Jas-
kyne na Landrovci v Zemianskom Podhradí a 40 
rokov od objavenia Beckovskej jaskyne. Pripo-
menuli si aj objav Modrovskej jaskyne v roku 
1991, ktorá je v Považskom Inovci najväèšia. Za 
týmto úèelom bolo zorganizované Medzinárod-
né stretnutie jaskyniarov v Èachtickom krase. 
Konalo sa v dòoch 18. - 22. júna 2014 a jeho 
súèasśou boli i exkurzie do uvedených jaskýò. 
V tejto súvislosti si dovolím pripomenúś v skratke 
históriu i súèasnosś Beckovskej jaskyne.
 Zo zachovaného a málo známeho dokumen-
tu je zrejmé, že jaskynný otvor na hore Bukovin-
ky poznali obyvatelia Beckova ešte dávno pred 
objavom Beckovskej jaskyne. Slúžil ako 
úkryt v nebezpeèných èasoch. V roku 
1950 v òom pracovala skupina z MNV 
Beckov pod vedením Adama Skupeka, 
ktorá sa snažila prehåbiś jestvujúcu 
skalnú dutinu, z ktorej vybrali cca 4 m3 
skál. Nako¾ko ïalší postup sa zdal nielen 
śažký, ale i finanène nároèný a žiadne 
náznaky kvap¾ovej výzdoby nenašli, prá-
ce sa po odbornej obhliadke ukonèili. 
Odbornú obhliadku vykonal Ján Majko, 
vtedajší oblastný vedúci viacerých prác 
Slovenskej speleologickej spoloènosti 
(SSS), spolu s prof. Leonardom Bla-
hom, 18. októbra 1950. Skonštatovali, 
že hora Bukovinky z h¾adiska jaskyniar-
skeho je skoro bezvýznamná a že ïal-
šie práce by boli mimoriadne nákladné, 
namáhavé, a tak akciu ukonèili. Ján Maj-
ko bol významný profesionálny objavite¾ viace-
rých jaskýò na Slovensku, a to i jaskyne Domica.
 O tri desaśroèia neskôr si jaskyòu všimol 
Jaroslav Prokopenský. Upozornil na òu Petra 
Zámeèníka st. zo Zemianskeho Podhradia, èlena 
SSS z Oblastnej skupiny Èachtice 22. Následne 
èlenovia skupiny zorganizovali nieko¾ko po sebe 
idúcich brigád, prièom sa im podarilo podchytiś 
i ïalších dobrovo¾ných záujemcov z Beckova. 
S prehlbovaním výkopu sa postupne zväèšova-
lo i lešenie, ktoré bolo nevyhnutné na presun 
ruène vykopanej zeminy na povrch. Taktiež sa 
zvyšovala i potreba dobrovo¾níkov na túto prá-
cu. S nárastom kopy zeminy nad otvorom však 
postupne ubúdala nádej na úspešný objav. Málo 
chýbalo a práce by sa boli úplne prerušili. Až 
Pavel Pospíšil si v kritickej situácii všimol, že pod 
odkopanou zeminou v håbke výkopu zaèína na 
skale náznak krasu - drobná hrachovina. A nový 

impulz do roboty bol na svete! 
 Rozhodli sa pokraèovaś v razení sondy. 
Vzrušenie stúpalo a s pribúdajúcimi 
vedrami odkopanej zeminy sa zväè-
šovala i nádej na objav. Doèkali sa ho 
v noèných hodinách, keï sa podari-
lo odvaliś balvan na dne výkopu. Pre-
plazili sa do úzkeho èierneho otvoru 
s nepreniknute¾nou tmou a vo svetle 
karbidovej lampy im jaskyòa obnažila 
svoje tajomstvo v podobe úžasnej 
kvap¾ovej výzdoby. V následných 
akciách v novembri 1983, keï sa 
prekopali cez prvé dve studne s håb-
kou 5 a 10 m, prekonali i poslednú 
prekážku a prerazili otvor nad naj-
väèším dómom jaskyne. Je prirodze-
né, že neh¾adeli na nebezpeèenstvo 
neznámych priestorov. Ich nadšenie 
nemalo konca a hnalo všetkých prí-
tomných na vlastné oèi vidieś tú neobjavenú krá-
su. Veï objav roka, ako o tom neskoršie písali 
v èasopisoch, bol na svete. Zaujímavé a taktiež 
i odvážne bolo najmä to, že prítomní jaskyniari 
takýto objav vôbec neèakali. A už vonkoncom 
naò neboli technicky vystrojení. V eufórii z obja-
vu, celí nadšení, že spoznajú doposia¾ neob-
javený svet, kde ¾udská noha ešte nevkroèila, 
postupne vo¾ne zliezli nadol. S pomocou šnúry 
na prádlo zostúpili na dno objaveného priestoru, 
doposia¾ najväèšieho, ktorý dosahoval rozmery 
25 x 17 x 6 m. Na poèesś zosnulého jaskyniara 
Jána Majka ho pomenovali Majkov dóm. 

 V ïalšom období sa do objavite¾ského nad-
šenia pripojilo viacej dobrovo¾níkov z Beckova, 
z ktorých nieko¾kí sa stali èlenmi skupiny, napr. 
Štefan Strieženec a ïalší. Vtedajšia Reštaurácia 
pod Hradom sa stala hlavnou nástupnou základ-
òou, kde sa skupina stretávala a odtia¾ èasto 
vyrážala na akciu do jaskyne. Je až neuverite¾-
né, že postupne popri neustálej práci v jaskyni 
dokázala skupina na vlastné náklady opraviś a 
vybaviś vyradenú maringotku, dopraviś ju k jasky-
ni a jaskyòu vystrojiś oce¾ovými rebríkmi. Postup-
ne prichádzalo k ïalším objavom - objav Biele-
ho dómu s bielym sintropádom a  Kryštá¾ovej 
chodby. Neskoršie objavy menších domèekov 
sa striedali s úchvatnou krasovou výzdobou, ale, 
žia¾, k väèšiemu objavu i napriek snahe už nedo-
šlo. I v dôsledku toho v poslednej dobe èinnosś 
v jaskyni poklesla a skupina sa zaèala venovaś 
vo väèšej miere aktivitám na iných lokalitách 

- v Èachtickom krase, Landrovci a hlavne na 
Bodovskom ponore pod Zbojníckym vrchom. 

 Príèinou spomalenia aktivity v Beckovskej
jaskyni bolo i to, že v zaèiatkoch objavu i v ïalších 
rokoch sa na prácach zúèastòovalo viac èlenov 
skupiny i ïalších záujemcov priamo z Beckova, 
ktorí postupne odpadli. I aktívni èlenovia skupiny 
bývali mladší. Èas, vek i doba vykonali svoje. Pre 
viacerých nastali zdravotné i existenèné problé-
my. Aj záujem mladšej generácie v samotnom 
Beckove upadal, èo pretrváva dodnes. Je preto 
ve¾ká škoda, že ani v tejto dobe sa nám v Becko-
ve nikoho nepodarilo trvalejšie motivovaś. Preto 
okrem sporadických návštev, spojených s údrž-
bou maringotky, vystrojením jaskyne a výskum-

nými prácami, sa už dlhšiu dobu vo väèšej 
miere nepokraèovalo a nedarilo sa v nej 
obnoviś ani systematický ïalší prieskum. 
Je to už história. V októbri roka 2014 sa 
uskutoènila na jaskyni ve¾ká skupinová 
akcia. Vyèistila a pripravila sa maringot-
ka, opravil sa vstupný rebrík a dosiahli sa 
i urèité nové objavy. Jaskyòa sa premapo-
vala a z mapy sa vygeneroval aj 3D profil 
jaskyne. Vrátil sa do nej jaskyniarsky život, 
èo urèite podnieti ïalších nasledovate¾ov. 
 Bolo by ve¾mi potrebné, keby sa v Bec-
kove, prípadne v okolí, našli ïalší záujem-
covia o túto èinnosś, hlavne z mladších 
roèníkov, ktorí by mohli v prieskume Bec-
kovskej jaskyne napomôcś a nadviazaś na 
doterajšie objavy. S prichádzajúcou zimou 
nadchádza i vhodné a priaznivé obdobie 
k ïalšej práci v jaskyni. Preto využívam 

i túto možnosś oboznámiś širšiu beckovskú 
verejnosś nielen o tom, ako sa podarilo jaskyòu 
objaviś, ale hlavne o tom, že by sme uvítali prihlá-
senie záujemcov o túto èinnosś predovšetkým 
z Beckova. Prežité neopakovate¾né chvíle v lone 
beckovskej prírody sú odmenou za námahu pri 
objavovaní krás jej nádherného podzemia.

 Záujemcovia sa môžu kontaktovaś s otáz-
kami na vedúceho skupiny Lukáša Kubièinu, 
0914 230 387, oscachtice@gmail.com, alebo 
Jaroslava Pažitného st., bytom Kálnica 344, 
alebo Ing. Miroslava Borcovana, bytom Kál-
nica 46, 090 563 6255 resp. 032 7798396. 
Radi vám poskytneme ïalšie informácie.

   Ing. Miroslav Borcovan,
èlen Slovenskej speleologickej spoloènosti, 

OS Èachtice 22.

Beckovská jaskyňa - 40. výročie objavenia
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sa pred použitím spariś vriacou vodou, iba pár sekúnd. Môže sa použiś ako sólo 
zelenina na polievky, šaláty, vajeèné omelety a podobne, alebo ako zapekaný so 
zemiakmi, syrom, rajèinami a cviklou vo vegetariánskej kuchyni. Taktiež je ho mož-
né pripraviś aj s cestovinou, olivovým olejom, šunkou, cesnakom, smotanou. Hodí 
sa i ako náplò do bagety so šunkou, majonézou, hermelínom a uhorkou. Receptov 
a spôsobov použitia je nepreberné množstvo.
 Pestovanie: Vysieva sa v máji priamo na stanovište, ale možno ho i vysádzaś z 
predpestovaných priesad. Dlho klíèi, pre jesenný zber možno ešte siaś aj v septem-
bri. Ak je dlhá jeseò, môžeme ho zberaś do mrazov, prípadne ak sa nespotrebuje, 
poslúži ako výborné zelené hnojenie. Je ve¾mi úrodný, z dvoch rastlín máme za 
sezónu až 5 kg a viac listov. Zberáme tak, že odštipujeme konce vetvièiek s 5 - 6 
listami. Rastlina znovu „obrazí“. Dá sa aj zmrazovaś. Neznáša ved¾a seba cviklu a 
šaláty, inak ostatné zeleniny mu nevadia. Èo je dôležité, netrpí chorobami, ani ho 

nenapadá žiadny škodca.
Recept: Cestoviny so špenátom
(2 ve¾ké porcie)
250 g cestovín, 200 g èerstvého novozélandského 
špenátu, 100 g oravskej slaninky, 5-6 strúèikov ces-
naku, 50 g masla, 2 dcl š¾ahaèkovej smotany, 100 
g parmezánu alebo syra Gran padano, so¾, èierne 
èerstvo mleté korenie, muškátový oriešok.
 Cestoviny uvaríme al dente pod¾a návodu. Do 
hlbšej panvice dáme na kocky pokrájanú slaninku, 

osmažíme, pridáme na drobno pokrájaný cesnak, maslo, smotanu, necháme zov-
rieś, vložíme pokrájaný oblanšírovaný špenát, posolíme a pokoreníme a pridáme 
štipku mletého muškátového oriešku. Po minútke odstavíme a do panvice vložíme 
horúce scedené cestoviny, premiešame. Servírujeme tak, že navrch porcie nast-
rúhame parmazán (50 g) a posypeme èerstvými lístkami špenátu. Dobrú chuś!      
Zdroj: www.bylinkyprovsechny, wikipédia.  Ivan Ondrejoviè
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 Moje meno je Matúš Gúèik a som èlenom 
PZ Hurban Beckov. Vo štvrtok, dòa 14. 9. 2023 
sa mi podarilo úspešné vystúpiś na najvyšší vrch 
Turecka - Ararat - s nadmorskou výškou 5137 
metrov.
 Výstup to vôbec nebol jednoduchý pre 
nepriazeò poèasia, ktorá sa s našou skupinou 
zahrávala od zaèiatku samotného výstupu, ktorý 
zaèal v pondelok. Podmienky pripomínajúce skôr 
zimu ako teplý september - ve¾ké množstvo èers-
tvého snehu, silný vietor a nízke teploty, siahajúce 
až k -20°C zapríèinili, že na vrchol sme sa dostali 
až s východom slnka vo štvrtok ráno, teda o deò 
neskôr ako bolo plánované. Zážitok to však bol 
obrovský a ako na výstup, tak aj na partiu, ktorá 
sa pod Araratom zložila, budem spomínaś celý 
život.

Výstup na Ararat: Hora 
nám nedala nič zadarmo

 Úspešným rybárom bol 
Peter Briestenský, èlen SRZ 
Nové Mesto nad Váhom. 
V nede¾u 10. 9. 2023 ulo-
vil v beckovských vodách na 
Zelenej Vode kapra rybnièné-
ho: 35 kg, 121 cm, ZELENÁ 
VODA - èíslo revíru 2-5590-1-
1; nástraha: kukurica. Spôsob 
ulovenia na položenú, prút Shi-
mano, navijak Shimano, silón 
Tiger 0,28 mm. Svedok: Mar-
cel Štefánik, Nové Mesto nad 
Váhom. Ryba vrátená do vody.  

PH

Skvelý úlovok do súťaže

 Dòa 8. 10. 2023 sa uskutoènila v Pardubiciach 133. Ve¾ká par-
dubická steeplechase, ktorej sa zúèastnil o 16.00 džokej Jaroslav 
Myška na koni Kaiserwalzer, ktorého majite¾om je rodina Gúèiková 
z Nového Mesta nad Váhom. Hlava rodiny Miloš Gúèik je stálym 
hosśom v PZ Hurban Beckov. Uvedený koník skonèil na 5. mieste 
steeplechase, ktorá je uznávaná ako najśažší európsky prekážkový 
dostih. PH

Úspech v Pardubiciach

 U nás málo známa listová zelenina, pochádzajúca z Nového 
Zélandu, èo napovedá už i názov. Pôvodne rozšírená v Japonsku, 
Èíne, Austrálii. Botanicky pomenovaná ako Tetragonia štvorzubá. 
Pomenovanie pochádza z gréckych slov „tetra“ = štyri a „gonia“ 
= uhol. Bolo urèené vzh¾adom na tvar plodu. Má podobné nutriè-
né aj chuśové vlastnosti ako zeleninový - listový špenát, no obsa-
huje ove¾a menej kyseliny šśave¾ovej. Je to jednoroèná dužinatá, 
poliehavá až plazivá rastlina, lodyhy dorastajú do dåžky 30 až 50 
cm, niekedy vo výborných podmienkach aj viac. Vytvára silne roz-
vetvené koncové výhonky. Kvety sú žltozelené, asi 5 cm ve¾ké. 
Rozmnožuje sa semenami. Šśavnaté zelené listy sú bohatým zdro-
jom vitamínu C, karoténu, vápnika, fosforu a železa. Rastlina má 
i dezinfekèné vlastnosti. Nepovažuje sa za lieèivku, napriek tomu 
zlepšuje metabolické procesy v bunkách, zabraòuje vysušovaniu, 
podráždeniu a olupovaniu pokožky - má teda dosś silný anti-aging 
efekt, èo znaèí vo¾ne preložené ako omladzovací efekt. Má i ïalšie 
zdravotné úèinky - je výbornou prevenciou proti anémii, má priaz-
nivý úèinok na srdeènú èinnosś, stimuluje tvorbu štiav v slinivke 
brušnej. Oproti obyèajnému špenátu má ve¾a výhod: nevybieha do 
kvetu pri pestovaní, takže sa využíva od júna až do neskorej jesene, 
výhonky po zbere znova obrastajú - „obrážajú“, sám sa vysemeòu-
je, je nenároèný na pestovanie, rastie aj v tieni pod stromami alebo 
kríkmi, zlepšuje stav pôdy, pretože úrodu, ktorú nespotrebujeme, 
použijeme ako zelené hnojenie. Použitie na kulinárske úèely je ako 
u listového špenátu. I keï má menej kyseliny šśave¾ovej, odporúèa 

Netradičné zeleniny v našej kuchyni - špenát novozélandský
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 Keï v roku 2019 vyšla výzva z grantov EHP 
a Nórska a štátneho rozpoètu, Obec Beckov 
ako vlastník objektu zaèala pripravovaś podklady 
pre žiadosś o nenávratný príspevok na obnovu 
tohto paláca. V istých èastiach sa tento objekt 
nachádzal v havarijnom stave. Najmä západná 
stena paláca potrebovala významné zásahy, 
aby nedošlo k jej ïalšiemu narušeniu a zrúteniu 
muriva do obytnej èasti pod hradnou skalou. 
Èo sa prakticky aj stalo. Keï v auguste 2020 
podpisoval vtedajší starosta obce Daniel Hladký 
akceptaèný list z MIRI SR, ktorý Obec Beckov 
oprávòoval zaèaś s prácami, deò po úvodnej 
tlaèovej konferencii sa v priestore rytierskej sály 
odtrhla èasś záklenku arkiera na druhom nad-
zemnom podlaží a zrútila sa z väèšej èasti do 
interiéru paláca. Investícia teda prišla v hodine 
dvanástej.
 Stavebné práce zaèali v apríli roka 2022. 
Verejné obstarávanie na realizáciu stavebného 
diela vyhrala firma PAMARCH, s. r. o. Dozais-
ta najzaujímavejším momentom tejto obnovy 
bolo využívanie stavebného žeriavu. Ak by tohto 
pomocníka nebolo, nebolo by reálne stavbu zrea-
lizovaś s daným rozpoètom a v zmluvne stanove-
nom èase.
 Poèas rekonštrukcie prebiehali aj rôzne 
výskumy. Reštaurátorský, archeologický, archi-
tektonicko-historický, ale aj dendrochronolo-
gický výskum. Najmä ten posledný priniesol 
pri skúmaní drevnej èasti v murive západnej 
steny zásadnú informáciu. Vznik múru datoval 
do obdobia medzi rokmi 1165-1185, èo radí 
hrad Beckov k najstarším hradom s kamennými 
objektmi na našom území.
 Napriek pandémii COVID-19, zdražovaniu 
energií a materiálov a ïalším problémom glo-
bálneho charakteru, sa dielo podarilo dokonèiś. 
Dòa 26.9.2023 Obec Beckov získala kolaudaè-
né rozhodnutie, ktoré ju oprávòuje objekt zara-
diś do prehliadkového okruhu pre návštevníkov 
pamiatky.
 Celková investícia (stavebné práce, expo-
zícia a sprievodné podujatia a aktivity projektu) 

bola 1 272 852 €. Náklad Obce Beckov s pro-
jektom z roku 2008 bol 304 395 €. Grant EHP 
a Nórska a štátneho rozpoètu bol v hodnote 968 
457 €. Na stavebnú èasś bolo minutých 942 
674 € z celkového rozpoètu projektu DRAGON. 
Ostatné finanèné zdroje pokryli rôzne indikátory 
projektu a tzv. ¾ahké nestavebné aktivity. Najväè-
šou finanènou položkou v tejto èasti bola realizá-
cia expozície v hodnote 142 249 €. Zaujímavým 
exponátom bude replika náhrobného kameòa 
(epitafu) Stibora ml. v hodnote 11 100 €. 
 V roku 2023 sme sa rozhodli palác nechaś 
pre verejnosś otvorený od 29.9. do 24.10.2023 
Od 25. - 27.10. bude firma Ústav technológií 
a inovácií s. r. o. inštalovaś prvú èasś výstavy.
V novembri bude horné podlažie paláca pre 
verejnosś uzavreté. Slávnostné otvorenie atraktív-
nej expozície je plánované na marec roka 2024. 
Pevne verím, že výsledok našej viac ako trojroè-
nej práce sa vám bude páèiś. 

 Opravy hradu aktívne pokraèovali
aj v roku 2023
 Práce na zabezpeèovaní západnej ste-
ny hradu Beckov, nad obytnou èasśou obce, 
pokraèovali aj v roku 2023. Hrad Beckov, n. o., 
získala na obnovu JZ bašty z programu Obno-
vme si svoj dom, podprogram 1.4 Ministerstva 
kultúry SR, grant v hodnote 30 000 €. Financie 
boli rozdelené na rôzne aktivity. Hradil sa z nich 
architektonicko-historický výskum, archeologic-
ký výskum, dendrochronologický výskum. Pre-
nájom lešenia a najmä murárske práce. Podarilo 
sa nám zabezpeèiś vonkajšie murivá, korunu 
múru, ktorá bola znaène rozpadnutá a hrozil jej 
pád do záhrad pod hradom. V západnej, dolnej 
úrovni bašty sme domurovali v prvej fáze 21 m3 
muriva a v druhej èasti zaèiatkom októbra potom 
ïalších približne 8 m3. Tieto aktivity však nie sú 
koneèné. V roku 2024 budeme žiadaś finanèné 
prostriedky opäś na tento objekt, kde by sme 
mali dolný múr nadmurovaś zhruba o 2 metre 
do výšky. Nasledovne bude prebiehaś v inte-
riéroch bašty výskumná èinnosś (archeológia). 

JZ bašta je po týchto úpravách už dnes v ove¾a 
bezpeènejšom stave a nehrozí jej zrútenie do 
obce. 
 V rámci bežnej údržby sme potom realizovali 
drobné vyspravenia výpadkov muriva napríklad 
v priestore strie¾ne pri hradnej studni, kde sa 
rozpadol na jar tohto roka záklenok. Z tých, pre 
návštevníka vidite¾ných aktivít, sa potom jednalo 
o päś nových predajných stánkov, obnovu dre-
venej èasti schodiska na horný hrad a najmä 
realizáciu kovovej konštrukcie pódia s novým 
dreveným obkladom a podlahou. Práce však 
nekonèia a do konca roka nás èakajú ešte ïal-
šie dva mesiace. Kolegovia by tak mali dokonèiś 
výmenu schodísk aj na hornom hrade. Zaujíma-
vosśou je aj realizácia nového státia pre bicykle 
v priestore pred hradnou pokladòou. Z grantu 
Interreg V-A, ktorý žiadala Obec Beckov na nový 
náuèný chodník v obci, by mali pribudnúś na hra-
de aj nové smetné koše v tvare dubových sudov 
(12 ks 200 l a 6 ks 100 l). Tie by mali byś aj na 
separovaný zber odpadu. Ako prvá pamiatka 
na Slovensku budeme ponúkaś aj zber záloho-
vaných obalov. Výśažok z predaja bude naspäś 
investovaný do èinnosti neziskovej organizácie. 

   Mgr. Peter Pastier,
riadite¾, Hrad Beckov, n. o.

BECKOVSKÝ HRAD
Západný palác pre verejnosť otvorený
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11. 11. 2023 9:00 - 16:00
Hradná zabíjaèka

 Už tradiène zakonèíme sezónu 
dobrou zábavou a skvelým jedlom a 
pitím. Tešiś sa môžete na zabíjaèko-
vé špeciality ako jaternice, klobásu, 
tlaèenku, oškvarky, masś èi slaninu, 
bohatý zabíjaèkový tanier a kapustnicu. 
Tento rok sa o zábavu postarajú folk-
lórny taneèný súbor Trúfalci a kapela 
Srnka band, ktorá vám ukáže, že dy-
chovka môže maś rozliènú podoby.

Program NOVEMBER
4. 11. 2023 18:00 - 20:00
Krampusácka veselica

 V Beckove sa budú èerti vese-
liś už 4. novembra od 18:00 do 
20:00.
 Èaká vás veèer plný desu a 
zábavy s èertovsky strašidelnými 
krampusákmi, ktorí sa zlietli na 
hrad Beckov, aby vymietli všetkých 
duchov, ïasov a iné bosorácke 
neplechy, èo nám tu po nociach 
šramotia.


